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Krátce z radnice
Havlíčkův Brod chystá nový web
Město Havlíčkův Brod bude mít 
nové webové stránky, které budou 
pro uživatele příjemnější i pře-
hlednější. Protože jde o zcela jiný 
typ stránek, které bude možné 
spravovat přímo z jednotlivých 
odborů městského úřadu, proběh-
ne zaškolení všech zaměstnanců  
a poté městský úřad zahájí zkušeb-
ní provoz. „Chystáme novinku, zce-
la samostatné a zároveň barevně 
odlišené budou nyní stránky měs-
ta a stránky městského informač-
ního centra,“ upřesnila starostka 
Jana Fischerová. Na nový městský 
web se všichni návštěvníci stránek 
mohou těšit začátkem prázdnin na 
známé adrese www.muhb.cz.

(ado)

Zastupitelstvo on-line
Od dubna mohou havlíčkobrod-
ští občané sledovat videopřenosy  
z jednání zastupitelstva města na 
internetu. Po zajištění zvukových 
záznamů ze zasedání zastupitel-
stva města a pořízení digitálního 
hlasování pro zastupitele je ten-
to krok dalším zlepšením služeb 
směrem k občanům. Sledovat lze 
nejen přímé přenosy ze zasedá-
ní, ale k videozáznamu je možné 
se kdykoliv vrátit prostřednictvím 
odkazu na webové stránky kraje 
Vysočina, kde tato služba funguje 
již od poloviny února.

(pat)
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POZOR – Uzávěrka příštího čísla je 23. 7. 2008
Své příspěvky nebo dotazy můžete posílat na adresu hblisty@muhb.cz, nebo dodat do boxu Havlíčkobrodských listů na podatelně Městského úřadu, 
Havlíčkovo nám. 57 nejpozději do 25. dne v měsíci.
S připomínkami k distribuci se obracejte na Městské informační centrum v budově Městského úřadu na Havlíčkově náměstí.
Za obsahovou správnost příspěvků ručí autor. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo upravovat a krátit příspěvky. Články není 
možné využívat v jiných periodikách bez souhlasu vydavatele.

Město vlasteneckému dějepisci
„Hanebná jest věc v své vlasti cizozemcem 
býti, co se jinde děje, věděti, ale o domácích 
příbězích žádné vědomosti nemíti.“  

Ve stručnosti vyjádřené přesvědčení, ostatně 
stále platné, bylo jedním z popudů autorovi 
k sepsání po mnoho a mnoho desítek let nej-
populárnější knihy o českých dějinách. Oním 
autorem nebyl nikdo jiný než brodský rodák 
Jan František Beckovský a oním dílem nic jiné-
ho než Poselkyně starých příběhů českých, 
jejíž I. díl vyšel v r. 1700. Dalším impulsem mu 
byla zásada, že každý národ má být zpravován  
o svých dějinách ve své mateřštině. A v jeho 
době se oblíbená a povolená Hájkova kroni-
ka stávala již nedostatkovým zbožím, když jiné 
knihy než katolicky pravověrné byly zničeny či 
v lepším případě ležely bezpečně pod zámkem 
v knihovních odděleních označených jako libri 
prohibiti, přístupny jen úzkému okruhu prově-
řených badatelů. Jistě i Beckovský se vyjadřuje 
často vášnivě kriticky o husitství a reformaci 
vůbec, ideově je pochopitelně prokatolický  
a prohabsburský, děje, skutky ani osoby však 
vědomě nefalšuje, nepřekrucuje ani nezamlču-
je. To se stalo neblahým zvykem v našich zemích 
až o několik stovek let později.
První díl jeho Poselkyně je v podstatě rozšíře-
ným vydáním původního Hájkova díla. Na rozdíl 
od předlohy, o jejíž hodnověrnosti v některých 
pasážích sám autor pochyboval, jeho doplňky 
jsou podloženy pilným studiem pramenů. Nad 
pracovitostí Beckovského nelze než smeknout, 
a nejenom v oboru historickém, je původcem 
asi 40 prací vesměs rázu náboženského, v nichž 
se však skrývá opět množství cenných informací 
historických. Kromě svých běžných „pracov-
ních“ povinností v řádu se věnoval i botanice  
a malířství. Zřejmě je také autorem předlohy pro 
rytinu ve své knize Labarum triumphale (Vítěz-
ná korouhev)..., na níž je nejstarší dosud známé 
vyobrazení Brodu. 
Ačkoliv převážnou část svého života pobýval  
v Praze, na rodné město nezapomínal ani ve 
svém nejpopulárnějším díle. Byl ve styku s měst-
ským písařem Václavem Františkem Fukem. 
Každou významnější zmínku o Brodě vtělil i do 
dalšího dílu Poselkyně, který měl čtenáře kroni-
kářsky provádět ději od r. 1526 do Beckovského 
současnosti. Žel jeho vydání zabránila historiko-
va náhlá smrt r. 1725, a tak rukopis čekal na své-
ho editora. Ujal se ho teprve v l. 1879–1880 Ant. 
Rezek. Ten rovněž v úvodu III. svazku uveřejnil 
Beckovského životopis. O doplnění poznatků 
o původu našeho slavného rodáka se zasloužil 
na počátku minulého století archivář zdejšího 
muzea Jaroslav Růžička. 
Vlastenec, historik a člen řádu křížovníků s čer-
venou hvězdou se narodil v Německém Brodě 

právě před 350 lety 18. 8. 1658. Jeho děd Kašpar 
Sextius Beckovinus přišel r. 1609 do města jako 
správce školy, oženil se a usadil se zde již natrva-
lo. Jeho otec Jan po sňatku s Dorotou Krumlov-
skou koupil r. 1652 nevelký přízemní domek na 
Rosmarku tedy Koňském trhu. V něm se také po 
šesti letech narodil nejstarší syn Jan František. 
Domek dostal později číslo popisné 62 (město). 
Stával v bloku podobných větších či menších 
domů uprostřed pozdějšího Smetanova náměs-
tí průčelím obrácen přibližně směrem k západu. 
V držení rodiny Beckovských zůstal však pouze 
do r. 1698, kdy jej prodal mladší bratr Jana Fran-
tiška Pavel. 
Jak se blížilo datum 250. výročí narození význam-
ného rodáka, vzpomnělo si na něj muzeum  
i obecní zastupitelstvo a společně uvažovaly  
o náležitém uctění jeho památky. Již v září  

Rodný dům historika Jana Františka Beckovského na Smetanově nám. ve třicátých letech 
20. století. (Foto ze sbírek SOkA Havlíčkův Brod, reprofoto PhDr. Ladislav Macek)

zásluhy o český národ Antonín Vašák, profesor 
zdejšího gymnázia a člen kuratoria městského 
muzea. Krátce vystoupil také zástupce křížovní-
ků s červenou hvězdou dr. V. Mutl. Slavnost na 
počest historikova výročí však byla ocejchována 
v jistém krajinském listu jako klerikální podnik. 
Pisatel zřejmě příliš o Beckovském nevěděl 
nebo podlehl tehdejší atmosféře všeobecné tzv. 
protiklerikální kampaně. 
Dům vydržel na svém místě až do druhé polovi-
ny padesátých let minulého století. Zub času na 
něm vykonal své. V r. 1956 bylo vydáno demo-
liční rozhodnutí a poslední zbytky stavby byly 
odstraněny v r. 1960. Pamětní deska skončila  
v depozitáři muzea.
Jakkoliv bylo hodnocení Beckovského díla  
v oficiální historiografii v různých dobách  
a z různých pozic rozporuplné, ani největší kritici 
mu nemohli upřít zásluhy o udržení národního 
vědomí o vlastní historii a tím i posílení vědomí 

r. 1907 byla po něm pojmenována nově vznik-
lá ulice, jež v podstatě kopírovala linii bývalých 
hradeb západně od Smetanova náměstí, tedy 
nepříliš daleko od rodného domku našeho his-
torika. Naštěstí si své jméno podržela bez přeru-
šení dodnes. Obě instituce se také dohodly na 
pořízení prosté pamětní desky na rodný dům 
Beckovského. Slavnostní akt odhalení desky 
stal se celkem přirozeně součástí oslav spoje-
ných jednak s otevřením nové budovy gymná-
zia (dnes ZŠ Štáflova) a jednak se 100. výročím 
obnovení brodského gymnázia. Za poměrně 
hojné účasti publika, jak referoval místní tisk, 
které se shromáždilo 25. 8. 1908 o 10. hodině na 
Smetanově náměstí, připomenul Beckovského 

národní svébytnosti i národního sebevědomí. 
Jan František Beckovský byl dítětem své doby, 
doby po třicetileté válce, doby barokní, exal-
tované, věřící na zázraky i libující si v tajemnu. 
Poměřovat něco či někoho pouze měřítky poz-
dějšími ba moderními mohou snad jenom snaži-
ví publicisté, kteří tak rádi odhalují ledví a tepou 
nemilosrdně zlořády dob minulých z pohodlné 
lenošky současnosti, aniž by se příliš zatěžovali 
pochopit minulost. Někdy stačí málo, zalistovat 
v dobových pramenech, tisku, knihách. Proč si 
třeba „neotevřít“ něco od Beckovského, když 
má náš rodák opět výročí?

Miloš Tajovský



�ČERVENEC 2008

Aktuality

O prázdninách se „prostřídají“ dvě mateřské školky 
V červenci bude otevřena Mateřská škola Nad Tratí 537 a v srpnu 
mohou rodiče využít služeb Mateřské školy Zahradnického 2864 
(horní budova). Uvedená pracoviště budou zajišťovat i provoz pro 
děti z Mateřské školy Na Svahu 3049 (v Perknově), která patří pod 
Základní školu Wolkerova. Poslední týden v srpnu budou již děti 
moci chodit do školek, na které jsou zvyklé, protože od 25. srpna 
budou opět v provozu všechny „mateřinky“ v Havlíčkově Brodě.

(ado)
Byl objeven Bělohrad?
Při rekonstrukci Bělohradské ulice náhodně objevila stavební firma 
v místě budoucího parkoviště ojedinělý středověký sklep s nezvykle 
velkým vstupem, který svými rozměry vyvolával představy hradního 
sklepení. Archeolog havlíčkobrodského Muzea Vysočiny Pavel Rous 
provedl průzkum, který odhalil, že sklep vytesaný do skály byl nejpr-
ve někdy před začátkem 16. století ražen jemnou a pracnou metodou 
pomocí želízek, později zvětšen vylámáním asi na dvojnásobné rozmě-
ry. Sklep však sloužil ještě v první polovině 20. století, pak byl vchod 
zasypán. Podle pověsti stálo nad řekou opevněné tvrziště Bělohrad.  
O sklepu na Bělohradě hovoří i druhá pověst o ariánistech, středověké 
sektě ze 16. a 17. století.  „Nenašlo se ale nic, co by tomu nasvědčovalo, 
ale když přimhouříme oči, můžeme se nechat tou legendou unést,“ 
dodává místostarosta Libor Honzárek, kterému se jako milovníku 
historie a zároveň stavaři nad nálezem až tajil dech. Po prozkoumání 
sklepa a po částečném odstranění klenby bude zakonzervován. 

(red)
Obchvat se musí připravovat dlouho dopředu
Město ve spolupráci s ŘSD připravuje podklady pro stanovení trasy 
západního segmentu obchvatu kolem Havlíčkova Brodu. Po výstavbě 
první – severovýchodní části bude následovat druhá – jihovýchodní, 
která by se měla začít stavět v roce 2011. „Západní segment je hud-
bou budoucnosti, ale je potřeba ho připravit, abychom se ho jednou 
dočkali,“ vysvětluje místostarosta Libor Honzárek. Práce na projek-
tové dokumentaci není otázkou jednoho roku, v případě brodského 
obchvatu se k ní bude vyjadřovat čtyřicet až padesát institucí. Během 
přípravy se ještě asi dvakrát vrátí ke schválení do zastupitelstva. Tra-
su obchvatu je třeba znát dopředu především proto, aby se s ní počí-
talo při vypracování nového územního plánu. Zatím se předpokládá, 
že povede od Selské jizby ke Šmolovům, dál kolem Poděbab k Sáza-
vě a protne město mezi Perknovem a psychiatrickou léčebnou až  
k parkovišti u hřbitova. „Jde o ideový návrh, který se může změnit, 
hledáme optimální cestu,“ dodal místostarosta Honzárek.

(red)
Na nebezpečné Masarykově ulici bude podchod
Město Havlíčkův Brod získalo velkou část peněz na výstavbu pod-
chodu pro pěší na nebezpečném místě v ulici Masarykova, kde došlo 

Stavební úpravy fotbalového hřiště
Na fotbalovém hřišti Na Losích vznikne do podzimu oplocená 
sportovní plocha s umělým povrchem a osvětlením. Povrch doplní 
tzv. „trávník 3. generace“ a umožní tak celoroční využití zejména pro 
tréninkové potřeby. Umělé osvětlení prodlouží provoz v měsících  
s kratší dobou denního světla.

odbor rozvoje města

Název stavby: Stavební úpravy fotbalového hřiště 
Cena: 18.411.666,- Kč vč. DPH
Zahájení: 23. 6. 2008
Dokončení: 23. 9. 2008
Zhotovitel: TENNIS Zlín a.s.

v minulosti k řadě tragických dopravních nehod. Z celkových nákla-
dů 25 mil. Kč bude město hradit pouze 6 mil. Kč, zbývajících zhruba 
19 mil. Kč bude zaplaceno ze získané dotace. Nyní probíhá příprava 
výběrového řízení na dodavatele stavby. „Podchod by se měl začít 
stavět již o prázdninách, protože jedna z podmínek poskytovatele 
dotace, tedy Státního fondu dopravní infrastruktury, je dokončení 
stavby do konce roku. Pokud nedojde k žádným problémům, chod-
ci se na podchod mohou těšit už v prosinci,“ doplnil místostarosta 
Libor Honzárek. O výstavbě podchodu v tomto místě město uvažo-
valo už delší dobu, ale až nyní získalo potřebné finance k její realiza-
ci. Jedná se o stavbu, která bude 21 m dlouhá, 4 m široká a její výška 
bude dosahovat 2,5 m.

(ado)
Výstava představí budoucí podobu nádraží v Havlíčkově Brodě
Nejen cestující Českých drah mají od 11. června příležitost seznámit 
se s novou podobou vlakového nádraží v Havlíčkově Brodě. V rámci 
projektu „Živá nádraží“ provádí celkovou revitalizaci výpravní budo-
vy společnost AŽD Praha, která do rekonstrukce postupně investuje 
téměř 50 milionů korun. Na panelech v odbavovací hale lidé uvidí  
i konkrétní vizualizace budoucích veřejných prostor. 
Příjemné, moderně zařízené prostory s množstvím obchodů  
a služeb, tak bude za čtyři roky vypadat havlíčkobrodské nádraží. 
Stavební práce ale probíhají postupně, změny k lepšímu tak cestující 
pocítí mnohem dříve. Už loni byly například otevřeny nové poklad-
ny a klidová zóna s čekárnou. Nádražím v Havlíčkově Brodě projde 
denně asi 6000 lidí.
V tuto chvíli probíhá na nádraží druhá ze čtyř fází rekonstrukce. 
Během první etapy byla zrekonstruována střecha, vybudovány nové 
pokladny a společné informační centrum pro ČD a autobusovou 
dopravu. Zajištěn byl také přesun kanceláří pracovníků ČD do nově 
zrekonstruovaného objektu. V blízké době se cestující mohou těšit 
např. na nové toalety a moderní komerční prostory v přízemí. 
Práce uvnitř budovy probíhá s maximálním ohledem na cestující. 
Proto firma AŽD Praha pracuje s technologiemi snižujícími prašnost 
a hlučnost při vlastní rekonstrukci.

Sandra Chvojková, tisková mluvčí AŽD Praha s.r.o.
Ondřej Kubala, tiskový mluvčí Českých drah, a.s.

Rekonstrukce komunikací v lokalitě Vagónová
Součástí stavby jsou čtyři stavební objekty: komunikace, veřejné 
osvětlení, kanalizace a vodovod. Na financování se proto podílí další 
společnosti. U rekonstrukce kanalizace a vodovodu se finančně 
podílí na výstavbě společnost Vodovody a kanalizace Havlíčkův Brod. 
Současně s opravou komunikace proběhne rekonstrukce rozvodů 
nízkého napětí (investorem je ČEZ a.s.) a telekomunikačních kabelů 
(investorem je Telefonica O2). Budou odstraněny stávající sloupy 
a vedení umístěno do země. M-silnice plánují zahájení prací na 
kanalizaci po skončení školního roku, tedy na dobu, kdy přestanou 
přes Vagónovou ulici chodit děti do školy. V září by už měly být 
výkopové práce na kanalizaci a vodovodu hotovy tak, aby nedošlo 
k ohrožení dětí chodících do školy. Souběžně budou probíhat práce 
na rekonstrukci komunikace, a to v těch místech, kde to dovolí 
postup výkopových prací inženýrských sítí.

odbor rozvoje města

Název stavby: Rekonstrukce komunikací v lokalitě Vagónová
Cena stavby dle výběrového řízení: 14.844.921,20 Kč
Zahájení: červen 2008 – Předání staveniště: 18. 6. 2008
Dokončení: 30. 11. 2008
Zhotovitel: M - silnice a.s., Pardubice



Reportéři IN

Stamicovy slavnosti pokračovaly ve čtvrtek 12. června netradičním kon-
certem Jasoň míří do pralesa, který se konal v klubu Čechovka. Členové 
pěveckého sboru odhodili veškeré zábrany a na podiu vystoupili s divoš-
skými písněmi a ve stylovém oblečení. Během večera vystoupil i zajímavý 
host – černošská zpěvačka ze západoafrického státu Guinea. Duší sou-
boru je energický sbormistr Michal Hájek, ve výsledku se však projeví  
i pilná příprava a nadšení všech zpěváků. Velkou námahu museli vynaložit 
zejména na učení textů, protože všechny byly v cizích, některé dokonce 
v afrických jazycích. Posluchače, kteří si koncert plný exotických rytmů  
a pohodové muziky nechali ujít, zve Jasoň na reprízu, jež se uskuteční  
23. září opět v Čechovce. 
Havlíčkův Brod si hudebním festivalem připomněl 291. výročí narození 
Jana Václava Antonína Stamice, českého skladatele (* 19. 6. 1717 Havlíč-
kův Brod, + 27. 3. 1757 Mannheim). Sérii deseti koncertů uzavřelo decho-
vé kvinteto Aquilon (Francie) 16. června v sále Staré radnice. Organizátoři 
Květa Kubátová, Josef Kekula a Alena Konrádová (malá foto na titulní 
straně) přijali gratulace zástupců města i kraje Vysočina k úspěšnému 
sedmému ročníku festivalu a mohou připravovat další tradiční akci. 

(aš)

Sára Schwarzová úspěšně reprezentovala gymnázium v zeměpise
Na začátku května se v Plzni uskutečnilo celostátní kolo zeměpisné olym-
piády, kterého se zúčastnili nejúspěšnější řešitelé okresních a krajských 
kol. Do zeměpisného klání se probojovala i primánka havlíčkobrodského 
gymnázia, Sára Schwarzová (na fotce první zprava) a v republikové kon-
kurenci vybojovala 5. místo. K úspěchu jí pomohla zejména celoroční píle 
při studiu zeměpisu. „Na nižší kola jsem se nijak zvlášť nepřipravovala, ale 
před celostátním jsem se několikrát sešla s paní učitelkou Věrou Hitzge-
rovou, se kterou jsme probíraly různé zeměpisné zajímavosti, na které 
ve škole není čas,“ popsala svoji přípravu dvanáctiletá Sára Schwarzová. 
Soutěž zahrnovala práci s atlasem, bez atlasu, praktickou část s výpočty, 
grafy a celkový přehled zeměpisných znalostí. Úspěšná brodská řešitelka 
byla členkou čtyřčlenného týmu kraje Vysočina a svým umístěním v kate-
gorii A přispěla k celkovému prvnímu místu našeho kraje.   

(aš)

Český kynologický svaz v Praze udělil v letošním roce Jaromíru Váchovi 
titul Mistr sportu za trvale vynikající výsledky ve sportovní kynologii. Jeho 
práci ocenili i zástupci města, kteří jej 9. června přijali na radnici.

Foto: Libor Blažek

U příležitosti Mezinárodního dne dětí uspořádalo v sobotu 7. červ-
na havlíčkobrodské mateřské centrum Zvoneček Pohádkovou ces-
tu, která se uskutečnila na pozemcích ZŠ Nuselská. Děti čekala trasa  
s patnácti zastávkami, na kterých musely s pohádkovými postava-
mi plnit nejrůznější úkoly. Slunečné počasí přilákalo do pohádko-
vého areálu desítky dětí a rodičů.

(aš), foto: Libor Blažek

Červnové zajímavosti
• Jubilejní, 30. ročník Celostátní přehlídky Středoškolské odborné 
činnosti, který proběhl ve Varnsdorfu, přinesl výrazný úspěch stu-
dentského mládí z Vysočiny. Brodský student Ondřej Tomšů (Střední 
průmyslová škola stavební akademika Stanislava Bechyně) obsadil 
druhé místo svou prací „Na Císařské louce“ v oboru Stavebnictví  
a architektura. Středoškoláci z Vysočiny si odvezli dvě zlaté a tři stří-
brné medaile a jedno páté místo spolu se zvláštní cenou. Podrobněj-
ší výsledky lze najít na http://www.vosvdf.cz.
• V neděli 8. června vystoupil v Klášterním kostele Svaté rodiny 
pěvecký sbor Nová česká píseň. Zpěváci pod vedením sbormist-
ra Zdeňka Vimra se v programu zaměřili na dílo skladatele Zdeňka 
Lukáše, aby připomenuli jeho nedožité osmdesáté narozeniny. 
• V rámci tradiční perknovské pouti s bohatým doprovodným pro-
gramem byl za účasti starostky města Jany Fischerové a Sboru dob-
rovolných hasičů 31. května slavnostně vysvěcen požární automobil 
MAN Cas15.
• Daniel Reynek, který v r. 2005 získal spolu s bratrem Jiřím a Alešem 
Palánem ocenění za knihu rozhovorů Kdo chodí tmami, oslavil letos 
9. 6. své 80. narozeniny. Srdečně gratulujeme!

-red-
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Galerie a muzeum žily i v noci
Brodská Galerie výtvarného umění a Muzeum Vysočiny se v pátek  
6. června připojily k akcím Noc v galerii a Noc v muzeu. Galerii osíd-
lili umělci, v jejichž dílnách si návštěvníci mohli vyrobit vlastní kera-
mický předmět, pomalovat tričko, technikou tiffany nebo smaltu 
vytvořit šperk a na nejmenší děti čekaly soutěže a výtvarný program 
na téma ilustrace. Organizátoři připravili historický kvíz, návštěvní-
ci si mohli na dvorku opéci špekáček, vyzkoušet práci kováře nebo 
poslechnout kapelu Chrochroone hrající na balkoně muzea, pro-
hlédnout si expozici ve stylu bydlení 30. let minulého století a pří-
stupný byl i byt Karla Havlíčka Borovského. Novinkou bylo setkání 
s Jaroslavem Haškem, jehož vnuk Richard Hašek předčítal úryvky z 
Dobrého vojáka Švejka. 

(aš)

Slavnostní přijetí na radnici 9. června absolvovali úspěšní akordeo-
nisté Jan Novák, Nikol Kokrdová, Markéta Laštovičková, Jana Blažko-
vá a Žaneta Švecová spolu se svými neméně úspěšnými pedagogy, 
učitelkou Ivanou Laštovičkovou, Evou Vaňkovou, ředitelem umělec-
ké školy Jindřichem Mackem a maminkami žáků. Vedení města jim 
poděkovalo za dobrou reprezentaci města.

Foto: Libor Blažek

Tragédie, která se stala v Havlíčkově Brodě, pohnula každým srdcem 
ve městě i na radnici a přesáhla hranice města. S brutálně zavraždě-
ným Jakoubkem Šimánkem se přišly rozloučit stovky lidí.

 Foto: Deník / Libor Plíhal

U přehrady opět závodili koně
Osmatřicáté jarní jezdecké závody O pohár Havlíčkova Brodu se 
konaly v neděli 25. května na jízdárně na přehradě. Přestože závo-
dům vládlo slunečné počasí, nepřijeli všichni přihlášení. „Soutěž se 
měla původně konat o týden dříve, ale kvůli dešti jsme ji museli 
posunout. V původním termínu bylo do každého parkuru přihlášeno 
padesát koní, ale v náhradním nám konkurovaly velké závody v Kolí-
ně a závodníci odjeli tam,“ vysvětlil komplikace s počasím pořadatel 
závodů, Jan Schwarz. Soutěž organizoval havlíčkobrodský jezdecký 
klub, který slouží jako výukové středisko pro skládání zkoušek. 

(aš)

O víkendu 5. a 6. července proběhla akce „S párou do Nedvědice na 
oslavy Pernštejnského panství“ v městysech Nedvědici, Doubravníku 
a na hradě Pernštejně. Pořadatelé připravili bohatý kulturní program: 
koncerty, výstavy, sportovní soutěže a vystoupení různých souborů. 
Na hradě Pernštejně obživla nádvoří, představili se šermíři i divadel-
ní soubory. Nechyběla ani výstava železničních modelů s funkčními 
modelovými kolejišti. Stejně jako v minulých letech vypravily České 
dráhy, a. s. do Nedvědice parní vlaky s historickými vozy. Letos to byla 
symfonie dvou „šlechtičen“, děčínské 475.179 a brněnské 475.101. 
Zajímavým momentem při cestě do Nedvědice bylo zastavení v Hav-
líčkově Brodě, kdy cestující viděli otáčení lokomotivy na točně. 

-pat-

Letní kino plnilo večerní náměstí 
Havlíčkovo náměstí ožilo v týdnu od pondělí 16. do pátku 20. červ-
na 2008 každý večer filmovými produkcemi. Akci zorganizoval stejně 
jako v loňském roce Antonín Axman a proběhla za finanční podpo-
ry města Havlíčkův Brod. „Rada města schválila výpůjčku náměstí  
a jsme rádi, že celý týden střed města sloužil k příjemnému setkávání 
lidí,“ řekl místostarosta Čeněk Jůzl. Pět promítacích večerů potěšilo 
malé i velké diváky. Nechyběly snímky jako například komedie Gym-
pl režiséra Tomáše Vorla nebo pohádka Zdeňka Trošky Nejkrásnější 
hádanka. Vstupné do letního kina bylo dobrovolné a veškerý výtěžek 
organizátoři stejně jako loni věnovali dětskému oddělení nemocnice  
v Havlíčkově Brodě. Figurína zdravotní setřičky, která nesla nádobu na 
finanční příspěvky od diváků, „vybrala“ letos 20.135 Kč.

(ado)
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Co projednaly rada a zastupitelstvo města

Vážení, nejsem sice de iure brodským občanem, ale de facto se broďá-
kem stále cítím, i když už pres 40 let bydlím v Praze. Stále do Brodu jezdím  
a vše, co se v mém rodném městě děje, mne zajímá. Již několikrát jsem 
měl v úmyslu napsat, ať již nějaký návrh, pochvalu nebo i kritiku. Teď 
jsem si v červnových Havlíčkobrodských listech přečetl, že zítra (12. 6.) 
je na radnici beseda k obnově Havlíčkova náměstí a Dolní ulice. Protože 
nemám zítra možnost se uvolnit ze zaměstnání, využívám této cesty  
a prosím, aby moje připomínka byla vzata v úvahu.
Již před časem jsem slyšel jakési fámy, že při předláždění města by měly 
„vzít za své“ stromy okolo morového sloupu, protože prý to neodpoví-
dá historické podobě náměstí. Doufám, že to je informace nepravdivá. 
S kýmkoli z broďáků jsem o tom mluvil, tak s takovou změnou zásadně 
nesouhlasil. I když historická podoba náměstí snad kdysi byla bez stro-
mů, parčík kolem morového sloupu je velice hezký, je to příjemné mís-
to odpočinku jak pro návštěvníky města, tak pro čekající na městský 
autobus. Doufám, že žádné kácení se nebude provádět. 
Druhá připomínka se týká předláždění. Nejsem si jist, zda nejsou 
naléhavější potřeby, ale pokud by se k tomu přistoupilo, pak bych za 
nejdůležitější část této úpravy považoval zaústění okapových svodů  
do kanalizace!!!! – zejména v Dolní ulici. Kdysi byly tam, kde není okap 
sveden do kanalizace, v chodníkách žlábky, které dešťovou vodu z oka-
pu odváděly z chodníku na silnici a do kanálu. Při úpravách chodníků 
(možná pro zjednodušení jízdy vozíčkářům ?) byly žlábky zrušeny, takže 
v současné době se voda z okapu rozlévá po celém chodníku. Nejhorší 
situace je v předjaří, kdy ze střech teče voda, která na chodníku namrzá 
a vytváří z něho velice nebezpečné ledové pole. Kritická je situace např. 
na uzounkém chodníku pod bývalým hotelem Černý orel, ale i na řadě 
dalších míst. Nejsem obeznámen s právními předpisy a vztahy – co 
patří městu a co majitelům domu, kdo je za ledovky zodpovědný, kdo 
je oprávněn provádět opravy – zaústění okapu do kanalizace atd., ale 
pokud se toto nevyřeší, tak veškeré předlážďování bude jen zbytečná 

kosmetická úprava, která nezlepší situaci a zejména starším občanům 
to bude i nadále ztrpčovat život, nehledě k tomu, že voda tekoucí po 
chodnících narušuje domy.
Vážení, doufám, ze vaše rozhodnutí budou uvážená a moudrá, že se 
nic z toho nepřiřadí k nešťastným úpravám konce sedmdesátých let 
(Rozmark, Rámy, Trčkova ul.), že vše bude k radosti Brodských občanů 
a tím i k vaší spokojenosti.

S přátelským pozdravem
Pavel Zachar, Vysoká škola chemicko-technologická Praha 

Dobrý den pane Zachare,
dovolte mi, abych Vám odpověděl na Váš mail. Dnešní veřejná prezentace 
navazuje na prezentaci záměru města na rekonstrukci Havlíčkova náměstí, 
která proběhla 21. 12. 2007. Jedním z úkolů podobných diskuzí nad záměry 
je předejít právě různým fámám a „zaručeným zprávám“. 
Autorem návrhu je architekt Aleš Burian a návrh bude s veřejností kon-
zultován ve stadiu rozpracovanosti, takže Vás nemohu seznámit s detaily  
řešení či Vám zaslat projektovou dokumentaci, ale z průběhu zpracování 
dokumentace je zřejmé, že návrh počítá s odstraněním zelené plochy – par-
číku (trávník a keře) okolo morového sloupu, ale ponechává zde stromy. 
K technické záležitosti celkového řešení se mohu vyjádřit. Město Havlíč-
kův Brod, pokud provádí rekonstrukce veřejných prostranství (náměs-
tí, ulice, chodníky apod.) tak řeší nejenom opravu vlastní plochy,  
ale zejména rekonstrukce veškerých inženýrských sítí. Jako součást  
stavby realizuje i podzemní zařízení, která v území chybí (dnes většinou 
datové sítě). Tedy naprostou samozřejmostí při rekonstrukci Havlíčkova 
náměstí je skutečnost, že jsme si prověřili stav veškerých inženýrských sítí 
a součástí stavby bude jejich rekonstrukce či doplnění těch, které v území 
chybí – tedy i dešťové kanalizace.

S pozdravem
Josef Beneš, odbor rozvoje města 

Rada města: 
• uložila zapracovat do rozpočtu města 2009 finanční prostředky na zpracování 
komplexní dokumentace k regeneraci parku Budoucnost (cestní síť, mobiliář, 
zeleň – včetně lesoparku Vlkovsko), a to pro dvě fáze předpokládaného čerpání 
finanční podpory z regionálních operačních programů 
• deleguje ekonomickému odboru MěÚ pravomoc k udělování souhlasu s 
příjmem elektronických daňových dokladů  
• uložila odboru rozvoje města zajistit zpracování projektové dokumentace 
řešící úpravu odvodnění komunikace U Traplů a úpravu mostku přes náhon 
• uložila odboru rozvoje města uzavřít s vybraným zhotovitelem, společností 
Ageris s.r.o., Brno smlouvu o dílo na zpracování nového plánu systému ekolo-
gické stability 
• schválila zrušení provozu místní knihovny v Poděbabech s účinností od 1. 
července 2008 
• uložila TS HB vypůjčit tribunu včetně přepravy a instalace Ústřednímu bram-
borářskému svazu České republiky při příležitosti konání 18. ročníku brambo-
rářských dnů. Rada města poskytuje veřejnou podporu v režimu de minimis v 
částce 9.000 Kč spočívající ve výpůjčce, přepravě a instalaci tribuny a stánku 
• neschválila výpůjčku hřiště pro skateboard v Havlíčkově Brodě včetně zařízení 
za účelem uspořádání skateboardových závodů na den 19. července 2008 
• souhlasila s provedením prací navíc na akci Oprava zateplení podkroví a střeš-
ního pláště objektu Havlíčkův dům 
• schválila nákup 3 pohárů pro vítěze jednotlivých kategorií závodů Českého 
poháru ve slalomu na skateboardu dne 14. 6. 2008 do celkové výše 3.500 Kč 
• souhlasila s finanční spoluúčastí města při vydání kalendářů, které prezentují 
mistryně světa ve step aerobiku ve výši 10.000 Kč  
• schválila další postup přípravy žádostí o dotace ze Strukturálních fondů EU a 
jiných dotačních zdrojů 

Zastupitelstvo města: 
• uložilo radě města posoudit možnost dopracování studie rekonstrukce Žižko-
vy ulice o řešení cyklostezky nebo stezky pro pěší a cyklisty 
• ukládá radě města zadat zpracování projektové dokumentace na rekonstrukci 
Havlíčkovy ulice 
• ukládá radě města dořešit majetkoprávní vztahy pro veřejnou komunikaci pro 
pěší a cyklisty procházející touto částí rekreační zóny Vlkovsko a jejího vyznače-
ní v územním plánu jako veřejně prospěšné stavby 
• souhlasí s předložením žádosti o dotaci z Regionálního operačního programu 
Jihovýchod na projekt „Za krásami a historií Havlíčkova Brodu“ a konstatuje, že 
město HB má zajištěno financování tohoto záměru, a to včetně vlastního podílu 
• bere na vědomí rezignaci PhDr. Dobrého na zastupování města na valné 
hromadě HC Rebel, a.s. a volí Ing. Josefa Jukla 
• vydává změnu č.26 ÚP sídelního útvaru Havlíčkův Brod, formou opatření 
obecné povahy 

Zastupitelstvo města schválilo: 
• dar ve výši 111.000 Kč Nemocnici Havlíčkův Brod na pořízení moderního 
přístrojového vybavení 
• účelovou investiční dotaci 477 tis. Kč obč. sdruž. Lyžař HB na pořízení zasněžo-
vacího děla pro lyžařský areál Vysoká 
• účelovou investiční dotaci 80,7 tis. Kč obč. sdruž. TJ Jiskra HB na dokončení 
tribuny hřiště pro softball v ul. Plovárenská 
• čerpání finančních prostředků na „Podchod č. 2 Masarykova ulice“ ve výši 6 
717 tis. Kč z účtu Fondu strategických rezerv města 
• změny schváleného rozpočtu města 06/2008 za období 01.06.2008 až 
30.06.2008 takto: 
a) zvýšení rozpočtových příjmů o 27 066,30 tis.Kč; b) zvýšení rozpočtových 
výdajů o 34 682,00 tis. Kč;  
c) očekávaný výsledek finančního hospodaření města za rok 2008 – přebytek 
– se rozpočtovým opatřením 06/2008 snižuje o 7 615.70 tis. Kč a nastavuje na 
hodnotu (+)130 350.00 tis. Kč  
d) financování upraveného rozpočtu města na rok 2008 je zcela kryto rozpoč-
tovými příjmy roku 2008 a dále finančními prostředky z přebytku hospodaření 
za rok 2007 a předchozích let 
• plánovací smlouvu uzavíranou s krajem Vysočina, jejímž předmětem je stavba 
„Krajská knihovna Vysočiny v HB 
• pořízení změny územního plánu na pozemku u BTV plast, v lokalitě U Jůzlů, v 
k.ú Perknov, Reynkova 
• zveřejnění záměru prodeje pozemku v k.ú. Suchá ppč. 630/1 o výměře 400 
m2. Žadatel v územním řízení na stavbu rodinného domu vyčlení nezbytnou 
plochu pro komunikaci a veřejné prostory 
• prodeje bytů Strážná, Jihlavská, Husova, Žižkov II, Zahradnického třetím osobám 
• zveřejnění záměru prodeje pozemku pozemkové parcely č. 1868/1 v katastrál-
ním území Havlíčkův Brod 
• zveřejnění záměru prodeje pozemků areálu kasáren letiště: 
– část pozemku – p.p.č.2798/2 v okolí budovy na st.p.č. 5479 zajišťující její obsluž-
nost o výměře cca 1800 m2, ostatní plocha, jiná plocha v k.ú. Havlíčkův Brod 
– pozemek p.p.č. 2798/20 ostatní plocha, ostatní dopravní plocha o výměře  
911 m2 v k.ú. Havlíčkův Brod 
– část pozemku p.p.č.2798/2 v okolí budovy na st.p.č. 5481 zajišťující její obsluž-
nost o výměře cca 650 m2, ostatní plocha, jiná plocha v k.ú. Havlíčkův Brod 
• pravidla převodu bytových jednotek ve vlastnictví města Havlíčkův Brod 
• střednědobý záměr vzdělávací soustavy města 
• změny zřizovacích listin příspěvkových organizací Základních škol

Zastupitelstvo města neschválilo: 
• pořízení změn ÚP v Horním Papšíkově, k.ú Suchá, k.ú Perknov k.ú Havlíčkův 
Brod (Masarykova), Letná – u nemocnice, k.ú.Okrouhličtí Dvořáci.

-pat-
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Sport

HC Rebel informuje
• Slávek Čečetka, brodská sportovní legenda, oslavil v červnu osmdesát-
ku. V létě uměl být dobře technicky vybaveným fotbalovým útočníkem. 
Naopak v zimě se s bruslemi na noze postavil do hokejové branky a doslo-
va „kouzlil“ při lapání puku.
• Hokejista Josef Vašíček končí v dresu newyorských Islanders. Klubové 
vedení nenabídlo sedmadvacetiletému brodskému odchovanci pro-
dloužení smlouvy s tím, že chce dát příležitost mladším hráčům.
• S hokejisty se opět utkali fanoušci HC Rebel. Přes velkou snahu se jim 
nedařilo a hokejisté na hřišti ve Šmolovech přehráli své příznivce 11:2. 
• Při prvním vzájemném měření sil mezi prvoligovými florbalisty a hoke-
jisty Havlíčkova Brodu, vyhráli 7:5 hokejisté. Nyní hokejisté polykají dávky 
„suché“ přípravy a zároveň prvoligová sestava doznává několika změn. 
Trenér Novák uvedl, že odešlo šest útočníků, které bude nutné nahradit. 
Zatím se zapojili mladí chlapci ze Slavie a Kobry Praha a pokračuje hledání 
zkušenějších hráčů. 
Slovan s novým trenérem
Havlíčkobrodští divizní fotbalisté od podzimu již nebudou divizní a po 
roční přestávce si opět zahrají krajský přebor. Přispěly k tomu „smutné“ 
výsledky zápasů, když doma prohráli s Rousínovem 0:3, v Hulíně 1:7, v Ráj-
ci-Jestřábí 1:5 a v posledním kole se fotbalisté doma rozloučili s nevydaře-
nou sezónou remízou 2:2 s Hrušovany. Trenéru Kolesovi se jarní návrat do 
Havlíčkova Brodu nepovedl. Jak potvrdil, je hodně zklamaný, především 
z přístupu některých hráčů. Proto na trenérském postu Slovanu skončil. 
Novou trenérskou akvizicí Slovanu je Leoš Mitas z pelhřimovského SK.
Výlet na Lipnici
První červnový den uspořádala havlíčkobrodská prodejna jízdních kol 
Veloservis klasický jarní cykloturistický výlet rodičů s dětmi na hrad 
Lipnice. Zde navštívili hrad a děti se zúčastnily dětského dne. Start 
vyjížďky byl u prodejny Veloservisu. Navíc před odjezdem si početná 
skupina cykloturistů vyzkoušela nejen ochranné přilby, závěsné vozíky 
pro děti, ale i vlečné tyče za kolo.

(ja)

Český pohár ve slalomu na skateboardu se premiérově uskutečnil v Dolní 
ulici 14. června. Všichni účastníci ocenili, že se podařilo frekventovanou 
ulici uzavřít, čímž vznikla ideální závodní dráha. „Zúčastnila se kompletní 
česká špička a z Německa přijel Robert Thiele, který byl nakonec abso-
lutním vítězem, stejně jako před měsícem na závodech v Paříži. Tento 
veterán, původem z Prahy, má letos skvělou formu a míří k celkovému  
vítězství ve Světovém poháru. Druhý byl loňský vítěz Českého pohá-
ru Tomáš Fiala z Brna, který divákům předvedl i hrůzostrašně vypa-
dající pád. Třetí byl Zdeněk Mach z Poličky. Oceněn byl i nejmladší  
a nejpomalejší závodník,“ dodává Jiří Wiche za organizátory SK8 Slalom 
Rodeo. Součástí závodů byla exhibice jezdců na mountainboardech na 
nábřeží u Sázavy. Poháry a ceny vítězům předávala starostka Havlíč-
kova Brodu Jana Fischerová. Akci završila večerní party v klubu Effect  
s promítáním čerstvého DVD z odpoledních závodů.

-red-, foto: Libor Blažek

Devadesátiletá tradice – deset mistrov-
ských titulů
Oddíl házené TJ Jiskra si v letošním roce připomí-
ná 90. výročí zahájení činnosti tohoto sportu ve 
městě. V roce 1918 to byly ženy, které v dámském 
odboru AFK začaly hrát házenou. Muži začali  
o něco později a začátkem třicátých let minulé-
ho století se házená hrála ve městě ve třech klu-
bech (Sokol, AFK, DTJ). V letech 1944 až 1946 se 
muži stali mistry Východočeské župy. V padesá-
tých letech byli úspěšní dorostenci a dorostenky. 
Následně v roce 1956 se všichni havlíčkobrodští 
házenkáři hrající již ve čtyřech oddílech sjednotili 
v nově ustaveném oddíle TJ Jiskra a navíc muži  
z krajského přeboru postoupili do divize.
Mezinárodní i národní
Rok 1965 přinesl novou koncepci oddílu. Bylo 
rozhodnuto, že mužské složky budou hrát háze-
nou podle mezinárodních pravidel a ženské 
složky nadále českou (národní) házenou, která 
měla ve východních Čechách více soupeřů. Od 

té doby oddíl sdružoval dva sporty a řídil ho 
jediný výbor.
Začala medailová sklizeň
Zahájila ji trenérka Ivana Palánová v roce 1970, 
když vybojovala se žákyněmi na MR bronzové 
medaile a v roce 1971 s dorostenkami medai-
le stříbrné. V roce 1972 vyhrály ženy II. ligu  
a postoupily do I. ligy, kterou hrály až do června 
roku 1999. Od roku 1976 se zlepšily podmínky 
pro provozování obou sportů vybudováním 
asfaltových hracích ploch včetně otevření spor-
tovní haly.
Historický úspěch
Potom nastupuje nová generace žen, kte-
rá před 25 lety v roce 1983 dosáhla historic-
kého úspěchu, když vybojovala titul mistryň 
republiky v národní házené žen. Byl to první 
titul nejen v oddíle, ale také v kategorii dospě-
lých kolektivů i ve městě Havlíčkův Brod.  
V mistrovském celku se pod vedením trenéra 
Jana Šedého vystřídaly hráčky Landsmanová, 
Linhartová, Hladíková, J. Koubková, J. Šedá, 
Hartová, Věrtelářová, Maršálková, Volánková,  
V. Palánová, Havlíčková, Franková, M. Šedá  
a Kafková. Toto družstvo zopakovalo svůj 
úspěch ještě v roce 1984 a 1985 a za tři mis-
trovské tituly obdrželo osm nejlepších hráček 
tituly mistryň sportu. V roce 1985 nastupuje 
nová generace házenkářek, kterým se již za šest 
let podařilo dosáhnout vrcholu. Titul mistryň 
republiky vybojovaly v roce 1991, 1992, 1993  
a 1995. Byly to tyto hráčky: Landsmanová, Palla-
nová, Klempířová-Marešová, Kubalová, J. Koub-
ková, Součková-Pabousková, Zychová-Havla-
sová, Konczová, Musilová, Vacková-Havelková.  
D. Koubková, Konfrštová, Megelová, Bínová, 
Bártová-Palánová, Škrlantová, M. Šedá, Pajero-
vá, Beranová a Váchalová.

Další družstva úspěšná
Ocenění v podobě mistryň republiky dosáhla  
i další družstva. Před 20 lety, tedy v roce 1988 to 
byly žákyně vedené trenérem V. Pipkem. V roce 
1990 vybojovaly mistrovský titul dorostenky 
vedené trenérkou Vlaďkou Palánovou. Desítku 
mistrovských titulů završili mladší žáci trenérů  
P. Klempíře a P. Menšíka, když v roce 1994 vybo-
jovali titul mistrů republiky, který byl prvním  
v oddíle házené mezinárodní.
Změna
V roce 1999 se i ženské složky oddílu přeoriento-
valy z národní házené na házenou podle meziná-
rodních pravidel. Tak má v současné době oddíl  
v mistrovských soutěžích házené zastoupení 
ve všech mužských a ženských věkových kate-
goriích. Ženy, dorostenky starší i mladší hrají  
I. ligu, žákyně st. hrají žákovskou ligu, ml. žákyně 
a minižákyně oblastní přebor. Muži hrají II. ligu, 
dorostenci, žáci st. a ml. a minižáci oblastní pře-
bor. Obě složky oddílu mají i přípravky.

(ša, jš)

Mistryně republiky v národní házené žen v letech 
1983, 1984 a 1985: v horní řadě zleva: Havlíčková, 
Maršálková, Franeková, M. Šedá, Vl. Palánová, Mar-
ková, J. Koubková, Kafková, dole: J. Šedá, Zvolánková, 
Linhartová, trenér J. Šedý, Landsmanová, Hladíková, 
Zbudilová, Věrtelářová. Hráčky vybojovaly vůbec 
první titul mistryň republiky pro Havlíčkův Brod.

Mistryně republiky v národní házené  žen v roce 1995: 
Zleva nahoře Kubalová, D. Koubková, Musilová, Vac-
ková, Pajerová, Zychová, Pallanová, dole: trenér J. 
Šedý, Bínová, Konfrštová, Bártová, Buchalová a ing. 
Vl. Racek, zástupce sponzora Auto-Racek. Hráčky 
vybojovaly zatím poslední, 10. mistrovský titul.
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Co možná nevíte
Revitalizace středu města
Druhá beseda byla opět nejvíce o zeleni
Ve čtvrtek 12. června 2008 proběhlo v sále Staré havlíčkobrodské radnice již 
druhé setkání s veřejností, na kterém byl představen zpracovávaný projekt 
řešící revitalizaci středu města. 
Projektovaný návrh byl představen architektem Alešem Burianem v rozpra-
cované podobě, doplněný výkladem, kterým občanům vysvětloval v sou-
vislostech svůj postoj k zadání projektu. Architekt Burian, i v rámci následné 
dvouhodinové besedy, prezentoval mnohé další svoje úvahy a kroky, které 
jej vedly ke specifickému řešení některých dílčích problémů v rámci kom-
plexního projektu. V rozsáhlé diskusi, kde byla položena celá řada konkrét-
ních dotazů, se však přece jen největší objem otázek týkal rozsahu redukce 
stávající zelně. 
Havlíčkobrodská radnice aktivně zorganizovala již v roce 2004 „poptávku“ 
u architektů majících vztah k Havlíčkovu Brodu, aby zjistila, jaké jsou vari-
anty uvažované revitalizace historického centra. Vedení města chtělo znát 
názor odborníků, který byl též následně konfrontován při veřejné prezenta-
ci s občanským názorem. Tehdy odborná komise vyhodnotila jako nejlepší 
návrh zkušených architektů Milana Stejskala a Aleše Buriana. Oba architekti 
zaujali porotu svým precizním čistým řešením, plně respektujícím historický 
odkaz. Právě skutečnost mimořádně zachovalého historického rázu Havlíč-
kova náměstí, který je tvořen malebným výrazem kombinace renesanční, 
barokní a neobarokní architektury a provedení nešťastné rozsáhlé demoli-
ce západní části středověkého centra v 70. letech dvacátého století se staly 
hlavními atributy při rozhodování o budoucím vzhledu náměstí. 
Je třeba respektovat historii i zeleň
Havlíčkův Brod je krásným městem založeným snad již ve 12. století na 
Haberské stezce při řece Sázavě, uprostřed Českomoravské vrchoviny.  
Z hlediska urbanistického má též velmi dobré „parametry“, koncepci jeho 
rozvoje je možno považovat za kvalitní. Máme zde vše, co by města tohoto 
typu měla mít – plochy pro bydlení, rekreaci, sport, průmysl, dopravu atd. 
Z hlediska městské rekreace v Havlíčkově Brodě je možno poukázat např. 
na cenné partie přírodních lokalit kolem vodotečí – Sázavu s areálem pro 
sport a cyklostezky, Rozkošský potok s Lázničkovou strání a Cihlářský potok 
s nádherným parkem, postupně přecházejícím v lesopark Vlkovsko (pozn.  
i do městského parku se připravují rozsáhlé investice v řádu mnoha desítek 
milionů korun). 
Z hlediska památkového a architektonického však nelze považovat založení 
parku na náměstí za správné rozhodnutí. Naše náměstí, které bylo založeno 
Lichtenburky v období dobývání stříbra již ve století třináctém, bylo 700 let 
bez tohoto parčíku. Je však třeba připomenout, že počátkem 18. století byly 
pravděpodobně kolem stavby mariánského sloupu v kruhu stromy vysázeny 
a taktéž ve století 19. po obvodu náměstí. Tato zeleň, i vzrostlá, není v kolizi  
s úvahami architekta Buriana, ani památkářů. Naopak je možno sdělit, že 
studie navrhuje konečný počet stromů větší než je realita stavu současné-
ho. Problém tedy nelze spatřovat v zeleni jako takové, ale pouze v koncepci 
jejího uspořádání. 

Rovnováha dá vyniknout i stavbám
Spolupracovníkem architekta Buriana odpovědným ve věci veřejné zele-
ně v projektu je erudovaný český zahradní architekt Ing. Zdeněk Sendler, 
který za svoje projekty obdržel četná ocenění (např. Klášterní zahrady  
v Litomyšli). Není třeba se obávat, jak je nyní občas možno slyšet, že náměstí 
bude zbaveno zeleně, to nikdy nebylo prezentováno, na druhou stranu je 
třeba náměstí vnímat jako důstojný, reprezentativní prostor, který byl kdysi 
ve středověku založen, který se k době svého původu bez falešných příkras 
hlásí, může se pochlubit svou krásnou, zachovalou kamennou tváří přesně  
v tom duchu jak jej opěvoval Vilém Mrštík ve svém již klasickém vyznání. 
Je třeba si přiznat fakt, že takováto zachovalá historická náměstí, jichž  
v Čechách již mnoho není, by se měla prezentovat v podobě, která jim příslu-
ší. Uvědomuji si, že není vůbec jednoduché najít v sobě odvahu a přiznat si, 
že stříbrné smrky, zlaté deště, hlohy, ptačí zoby a jiné kultivary by z náměstí 
měly být přesazeny do přilehlého parku Budoucnost. Je možno si představit, 
že částečnou redukcí nekoncepční zeleně dojde naopak k „odhalení“ urči-
tých cílených souvztažností, které nám unikají kvůli zelenému neprůhledné-
mu stromoví. Objevíme nejen krásu vyniknuvšího mariánského sloupu, ale 
i jistou zákonitost respektovanou při založení soliterních barokních staveb 
– mariánského sloupu a Koudelovy kašny, které byly umístěny v jedné přím-
ce směřující do uličky v jižní straně náměstí. Zjistíme také, že sloup je osazen 
v diagonále mezi severovýchodním a jihozápadním rohem náměstí. Daleko 
více se otevřou průhledy skrz plochu náměstí na protilehlé štíty domů, tak 
jak to bývalo vždy, až do padesátých let dvacátého století. 
Náměstí pro intenzivnější život
Závěrem je třeba říci, že revitalizace středu města není jen o zeleni, ale 
řešena je i problematika úprav všech povrchů (betonová dlažba by měla 
být nahrazena kemennou), inženýrských sítí, dále pak nového mobiliáře 
(lavičky, koše, stojany na kola, pítka apod.), veřejného osvětlení, nasvícení 
významných památek, uspořádání dopravy (zklidnění, parkování), umístění 
zastávek MHD apod. Technické části řešení se budeme věnovat v příštím 
čísle Havlíčkobrodských listů.
Realizace záměru oživení středu města je potřebná z důvodů zvýšení atrak-
tivity města a jeho náměstí tak, aby se stalo přirozeným centrem, kde bude 
probíhat intenzivnější obchodní, společenský a kulturní život.
Jedná se o nemalou investici v řádu mnoha desítek milionů korun. Vzhle-
dem k velkému rozsahu investičního krytí plánuje radnice požádat o spolufi-
nancování v rámci regionálního operačního programu (prostředky EU).

Libor Honzárek, foto Libor Blažek

Ing. arch Aleš Burian nar. 1956, Absolvent Fakulty architektury VUT 
Brno, účastník architektonického semináře La citta e il Fiume ve Flo-
rencii,  učil v r. 1992–99 na Fakultě architektury VUT Brno. V součas-
nosti působí v atelieru Burian-Křivinka, Brno 
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Co možná nevíte
Havlíčkův Brod chce mít vysokou školu
Příští rok by mohlo být ve městě zahájeno bakalářské studium Sta-
vební fakulty Vysokého učení technického v Brně (FS VUT). 
Fakulta, kterou oslovila starostka města, tuto iniciativu přivítala  
i z toho důvodu, že v tomto regionu žádná další vysoká škola staveb-
ního směru není. Navíc střední stavební škola a lyceum v Havlíčkově 
Brodě je na velmi vysoké úrovni. 
Vznikl by zde plnohodnotný obor, probíhala by tu výuka tříletého 
bakalářského studijního programu Stavební inženýrství prezenč-
ní formou studia. Detailně připravuje záměr pracovní skupina. V ní 
jsou odborníci z brněnské vysoké školy, kraje i zástupci města. Pro 
své potřeby by vysoká škola mohla využít uvolněný areál po střední 
zemědělské škole na konci Jihlavské ulice, která se postupně přemístí 
do Humpolce. Areál má všechno potřebné jak pro středoškolské, tak 
i vysokoškolské studium: laboratoře, dílny, vhodné učebny, internát, 
který by se bez větších úprav změnil na vysokoškolské koleje, i jídel-
nu. „Tuto alternativu považuje fakulta za optimální. Areál je v majetku 
kraje, který o změně na vysokoškolský kampus už s Fakultou stavební 
VUT Brno začal jednat“ dodal místostarosta Libor Honzárek. 
„Nyní je určen termín na konec června 2008. FS VUT Brno bude mít 
připravený projektový záměr na reálnou investici do areálu České 
zemědělské akademie v Havlíčkově Brodě. Na základě toho dojde  
k  jednání kraje Vysočina a FS VUT Brno, aby se společně vyřešila 
možnost využití tohoto areálu,“ doplnila starostka Jana Fischerová.

Jak vidí budoucnost vysokoškolského studia ředitel Střední průmys-
lové školy stavební akademika Stanislava Bechyně v Havlíčkově Bro-
dě Ladislav Fiala? Zde je jeho náhled:

1. Mohl byste čtenářům sdělit, jaká je momentální situace ohledně 
zřízení pobočky vysoké školy stavební v Havlíčkově Brodě?
První jednání vedení SPŠ stavební, zástupců kraje a města s vede-
ním stavební fakulty Vysokého učení technického v Brně začala před 
necelými dvěma roky. Od té doby proběhla celá řada oboustranných 
aktivit, které vyústily letos v březnu v jednání koordinační skupiny 
složené ze zástupců výše uvedených institucí.
Zde bylo definitivně konstatováno, že za určitých podmínek bakalář-
ské studium v Brodě vznikne a časově je reálné od akademického 
roku 2009/2010.

2. O jaké podmínky se jedná?
Koordinační skupina se domluvila na harmonogramu jednotlivých 
kroků s konkrétní zodpovědností jejích členů.
Nutnou podmínkou je získat pro studium dostatečný počet zájem-
ců, najít vhodnou lokalitu pro výuku s odpovídajícím zázemím, získat 
politickou a profesní podporu a s tím související podporu hmotnou, 
tedy finanční.

3. Které podmínky považujete za nejdůležitější?
Pro splnění cíle musí být vyřešeny všechny podmínky.
Co se zájmu o studium týče, spoléháme především na absolventy 
naší školy, z nichž v posledních letech pokračuje ve vysokoškolském 
vzdělávání především stavebního směru 80 až 90%, ale i na absol-
venty dalších středních škol v regionu. Vždyť výhody studovat v místě 
nebo dostupném okolí jsou pro studenta a jeho rodinu, především  
z hlediska ekonomického, zřejmé. A o atmosféru velkoměsta přitom 
nepřijdou, mohou ji zažít v navazujícím magisterském studiu.
Pro realizaci vzdělávání bylo vytipováno a nabídnuto několik lokalit. 
Zástupcům fakulty se nejvíce zamlouvá areál nynější havlíčkobrodské 
pobočky České zemědělské akademie Humpolec na Jihlavské ulici, 
známé v Brodě jako zemědělská škola. Já osobně nevidím problém  
v tom, aby vedle sebe probíhala výuka středoškolská ve své pláno-
vané redukci a vysokoškolská, a to alespoň v prvních letech. Využití 
areálu by tak bylo navíc ekonomicky efektivnější. Vše ovšem záleží na 
rozhodnutí vlastníka objektu, kraji Vysočina.
Velmi příznivé ohlasy na vznik pobočky v našem regionu zaznamená-
vám od profesních firem, které od tohoto záměru oprávněně očeká-
vají podporu oboru, který je na trhu práce stále více ceněn.
Pevně také věřím, že vedle morální politické podpory městské i kraj-
ské samosprávy přijde i faktická, protože v nedávno schváleném 

dlouhodobém vzdělávacím plánu kraje se mluví o terciárním tech-
nickém vzdělávání jako o prioritě.
Pro tyto důvody a řadu dalších by si Havlíčkův Brod vysokou školu 
rozhodně zasloužil. 
4. Hovořil jste o navazujícím studiu. Myslíte, že absolventi bakalář-
ského studia v Brodě mají stejnou šanci pro pokračování v magis-
terském směru jako studenti z Brna?
V Brodě by se jednalo o plnohodnotný obor pravděpodobně baka-
lářského studijního programu Stavební inženýrství. O úroveň studia 
by se starali vysokoškolští pedagogové, kteří by do Brodu dojížděli.  
V zájmu samotné fakulty je, aby kvalita výuky v Havlíčkově Brodě 
byla stejná jako v Brně a pro navazující studium, které, jak už bylo 
řečeno, bude probíhat v Brně, popř. na dalších fakultách v republice, 
získala kvalitní pokračovatele. 

-pat-

Separační koše a kompostéry pro domácnosti v Havlíčko-
vě Brodě (včetně všech místních částí)
V Technických službách Havlíčkův Brod (dále jen TSHB) jsou pro vás  
v další vlně prodeje připraveny městem Havlíčkův Brod dotované separační 
koše pro třídění odpadů přímo v jednotlivých domácnostech a jejich odnos 
k separačním kontejnerům, na domácí kompost, do kompostéru apod.
Pořizovací cena třídílné separační sady je 735 Kč, prodejní pro vás pak 30 
% z pořizovací ceny, tj. 221 Kč. Jedná se o praktickou plastovou nádobu  
s víkem ovládaným pedálem se třemi odděleně vyjímatelnými barevnými 
plastovými vložkami.
Prodej probíhá v úterý a čtvrtek od 8.00 do 14.00 hodin v areálu TSHB  
v Reynkově ulici (areál u rybníka Cihláře). Koše jsou bez pořadníků prodá-
vány osobám (občanům), které vlastní nebo legálně užívají jakýkoliv byt 
v jakémkoliv druhu budovy na území Havlíčkova Brodu. Prodej v každé 
vlně je možný vždy jen do vyčerpání zásob. Další vlny nebudou vypisová-
ny automaticky, ale dle předcházejícího zájmu a v závislosti na finančních 
možnostech města, případně na aktuální možnosti čerpání dotací. Prodej 
košů započal v roce 2007 – domácnosti již obdržely 120 ks. 
Dále je možné zakoupit obdobným způsobem dotované kompostéry 
(zatím z posledního zbytku zásob). K tomuto nákupu musíte znát parcelní 
číslo zaploceného pozemku /zahrady/, na který bude kompostér násled-
ně umístěn – musí jít o pozemek, kterým disponujete (pozemek vlastní-
te nebo doložíte právo užívání). Výpis z katastru nemovitostí není nutný 
– vlastnictví lze ověřit po internetu.
Koše ani kompostéry nelze zatím poskytnout opakovaně!
Případné dotazy směřujte na TSHB: 569 427 670, inecasova@tshb.cz  
nebo na odbor životního prostředí města Havlíčkova Brodu: 569 497 201, 
btravnicek@muhb.cz.

Odbor životního prostředí

„Když chybí vítr, chop se vesel.“
Dobrovolnické centrum v regionu Chotěboř a Havlíčkův Brod pracuje 
již od roku 2001 jako součást občanského sdružení Fokus Vysočina. 
Jeho úkolem je vyhledávat nové dobrovolníky a informovat veřejnost 
o možnosti dobrovolnické činnosti. Zároveň nabízí možnost přijímacím 
organizacím spolupracovat s dobrovolníky a tímto zlepšovat psychoso-
ciální potřeby klientů, kteří se ocitají v nelehkých životních situacích. 
Fokus Vysočina je nejen vysílající organizací, ale také přijímající. Dobro-
volníci se mohou individuálně věnovat duševně nemocným klientům  
v Havlíčkově Brodě, nebo týmově v Denním stacionáři v Chotěboři. 
Pomoc dobrovolníka je přínosem jak pro klienta, tak i pro různá zaří-
zení poskytující sociální službu. Je nutno ale dodat, že dobrovolník 
nikdy nemůže nahradit práci ošetřujícího personálu, ani neatraktivní 
činnosti zaměstnanců zařízení. 
Dobrovolnické centrum nemůže dobrovolníky finančně ohodnotit, 
ale nabízí jim možnost zapojení se do týmu lidí, kteří mají radost ze 
spokojenosti druhého člověka. 
Dobrovolníkům z řad studentů vydáváme potvrzení o dobrovolnické 
činnosti a osvědčení, které využívají zejména při přijímajícím řízení 
na VŠ humanitního zaměření. Nezaměstnaným dobrovolnická práce 
často pomůže najít i nové pracovní uplatnění. 
Veškeré informace o dobrovolnické činnosti v regionu Havlíčkův Brod  
a Chotěboř lze získat na stránkách Fokusu Vysočina  www.fokusvysoci-
na.cz, nebo na telefonním čísle 774 151 493, nebo na e-mailu dobrovol-
nicke.centrum@fokusvysocina.cz. 

Marta Dopitová – koordinátorka Dobrovolnického centra
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Den dětí v dětském domově
Sdružení BERUŠKA HB pozvalo na den 12. 6. 2008  akordeonové trio 
ze ZUŠ z Havlíčkova Brodu pod vedením paní učitelky Laštovičkové 
do dětského domova v Humpolci. Vystoupení proběhlo jako opoždě-
ný dárek  ke dni dětí. Zároveň tento den přivezla dětem lavičku a dort 
paní Ludmila, která již dvěma dětem ručně upletla nápadité svetříky.  
V dalších připravovaných akcích sdružení pro děti z DD Humpolec je 
roční výukový kurz angličtiny uskutečněný přímo v prostorách dět-
ského domova a také cestopisná beseda cestovatele Karla Wolfa plá-
novaná na září letošního roku.

Lenka Benešová

Krásné léto a prázdniny!
Vážení spoluobčané, léto je symbolem oddechu, příjemných chvil 
strávených se svými nejbližšími.

Těm z Vás, kteří přes léto zůstanou v našem městě, mohu dopo-
ručit otevřený areál letního koupaliště, kde si lze i zasportovat. 
Těm ostatním využití cyklotras po našem krásném kraji Vysočina. 
Kromě toho je na prázdniny připraveno v našem městě několik 
kulturních a sportovních akcí.

V týdnu od 17. 8. do 24. 8. můžete navštívit Letní žurnalistickou 
školu Karla Havlíčka Borovského v Havlíčkově Brodě. Je to už  
3. ročník, velice dobře mapuje mediální prostředí, bývají zde 
zastoupeny známé osobnosti, jedná se o chvályhodnou iniciativu. 
V termínu 27. 8. až 30. 8. bude na Havlíčkově náměstí probíhat  
1. ročník Beach volejbalu, můžete se i vy jako příchozí přihlásit do 
turnaje, vše bude doprovázeno kulturním programem a setkáním 
s různými osobnostmi. V areálu Plovárenské  bude na softbalo-
vém hřišti probíhat 25. 8.–30. 8. Pohár vítězů národních pohárů 
mužů v softbale, kde bude soutěžit 11 týmů z celé Evropy. 

Zmínila jsem se jen o několika akcích, ale během léta máte  
možnost i v našem městě navštívit Muzeum Vysočiny Havlíčkův 
Brod nebo Galerii výtvarného umění, Krajskou knihovnu Vysoči-
ny, všude jsou zajímavé výstavy a akce. Podrobnou nabídku všech 
akcí získáte zdarma v prostorách Městského informačního centra 
v budově radnice, je zde otevřeno i v sobotu.

Přeji vám opravdu vydařené léto, i trochu toho sluníčka!

Jana Fischerová, vaše starostka

Olympiáda mateřských škol
Dne 3. 6. 2008 se uskutečnila na hřišti u ZŠ Wolkerova Olympiáda 
Mateřských škol města Havlíčkova Brodu. Sešly se zde děti ze všech 
osmi MŠ, aby si vyzkoušely různé sportovní disciplíny, například hod 
oštěpem, skok do dálky, běh s maketou koníka po určené dráze, pře-
skok a podlézání lana, hod na cíl, lukostřelbu a šikovnost při zdolávání 
překážek. Na tuto slavnost se učitelky se svými dětmi připravovaly již 
dlouho předem. Byla totiž vyvrcholením celoročního projektu Olym-
piáda 2008, který byl vytvořen na každé MŠ. V rámci tohoto projektu 
se děti měly možnost seznámit s olympijskými symboly, tradicemi a se 
sportovními disciplínami, z nichž některé si během roku i vyzkoušely. 
Kromě sportování vymýšlely, jak originálně vyzdobit školková trička  
a učily se olympijský slib. O velmi pěkné zahájení Olympiády se posta-
raly mažoretky z MŠ Zahradnického a rodiče s dětmi z MŠ Nádražní. 
Po slavnostním slibu se děti pustily do sportování za přihlížení velké-
ho množství rodičů, sourozenců i kamarádů. Na závěr dostaly všechny 
děti diplomy a krásné keramické medaile z dílny MŠ Nad Tratí. Velký dík 
patří ředitelství ZŠ Wolkerova za zapůjčení hřiště a ozvučovací techniky  
i všem učitelkám a rodičům, kteří se na přípravě Olympiády podílely.

Dana Coufalová, foto: Libor Blažek Zase si tvá matka, když nám pomáhala balit zavazadla, vyzkoušela 
můj svetr!

Oldřich Dwořák

Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57
telefon: 569 497 357, 569 497 353 – fax: 569 497 299 
e-mail: icentrum@muhb.cz  –  internet: www.muhb.cz
Otevírací hodiny: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo provozní dobu poskytne 
základní informace Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.
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Atletické závody
V pondělí 26. 5. proběhly v Havlíčkově Brodě na fotbalovém sta-
dionu atletické závody. Přeboru se zúčastnilo celkem 17 dětí ze 
tří škol. Základní škola, Speciálně pedagogické centrum a Školní 
družina Havlíčkův Brod jako pořadatel a hostující Základní škola 
Habrecká Ledeč nad Sázavou a Základní škola a Praktická škola 
Chotěboř. Chlapci i dívky soutěžili v několika disciplínách. Skok 
do dálky, hod kriketovým míčkem, běh na 60, 800 a 1500 metrů. 
Po celou dobu závodů sbírali atleti body a z těch se následně 
vytvořilo celkové pořadí. Z děvčat se na prvním místě umístila 
Bendíková Petra z Chotěboře, na druhém místě Hoffingerová 
Michaela z Havlíčkova Brodu, na třetím místě Heroldová Deni-
sa rovněž z Chotěboře. Z chlapců se na prvním místě umístil 
Moravec Jiří z Chotěboře, na druhém místě Pavelka Daniel také  
z Chotěboře, na třetím místě Plaskoň Michal z Ledče nad Sáza-
vou. Vítězové si domů odnesli medaile a diplomy. Jednotlivá 
družstva pak různé sladké a zdravé odměny. Velké díky pat-
ří hlavně studentům havlíčkobrodského gymnázia za pomoc  
s organizací závodů. Pracovnicím havlíčkobrodského Domu dětí 
a mládeže rovněž za organizaci. A sponzorům za podporu.

Josef Karhan

Základní škola Havlíčkův Brod, Nuselská 3240
Je plně organizovaná základní škola, která byla otevřena 1.9.1990. Škola 
sdružuje základní školu, školní družinu, školní klub a školní jídelnu. Škola 
je panelového typu, skládá se z komplexu 3 budov propojených spojovací 
chodbou. V budově školy je umístěna pobočka Krajské knihovny Vysočina, 
Soukromá základní umělecká škola, Klub maminek a dětí „Zvoneček“.  
Lépe než my dokáží popsat školu děti (ukázky ze slohových prací žáků  
8. a 9. tříd):
• „Základní škola mi dala spoustu kamarádů, naučila mě jak se učit, jak jít 
za svým cílem, jak se prezentovat, jak jednat s ostatními a jak si obhajovat 
svůj názor.“ (Lucka D.)
• „…jsem o hodně vzdělanější a chytřejší, mám víc kamarádů, jsem sebe-

vědomější a už mi tolik 
nevadí mluvit před lidmi.“  
(Ondra)
•„Sice se třeba někdy 
neshodneme,ale bude se 
mi stýskat. “ (Jarda)
• „…Seznámil jsem se s 
pracováním ve skupinách 
a poznal jsem díky tomu 
další lidi ze třídy i mimo 
ní. K těmto lidem bych se 
jinak nedostal.“ (Jakub)
• „Už nejsem to ‚tele’, co si 
nechá vše líbit. Zjistil jsem, 
že je důležité mít svůj názor, přeci nebudeme jako opičky opakovat něco, co 
řekl někdo jiný.“ (Tomáš)

Z nabídky školy:
MULTIMEDIA 
• psaní 10-ti prsty (ZAV) od 4. ročníku 
• práce s programy Word, Excel, PowerPoint, ... 
• dětské televizní studio 
• výuka počítačové grafiky, úpravy digitálních fotografií 
• tvorba www stránek 
JAZYKY 
• výuka anglického jazyka od 1. ročníku 
• dopisujeme si anglicky se světem 
• výuka německého jazyka jako druhého cizího jazyka od 7. ročníku 
• různé metody čtení  (genetická, analyticko-syntetická) 
POHYB 
• plavecký výcvik: 1.– 5. třídy 
• zimní a letní pobyty v přírodě 
• aerobik 
• házená 
• florbal
Aktuální informace o škole, o úspěších našich žáků v soutěžích a aktivitách 
jednotlivých tříd naleznete na www.zsnuselska.cz

René Pohanka

Představujeme základní školy 

Jak zachránit rorýse?
Česká inspekce životního prostředí (ČIŽP) každoročně vyjíždí na 
záchranu rorýsů obecných (Apus apus), kteří jsou ohroženi zatep-
lováním paneláků. Rorýsi, kteří si vybrali jako svá hnízdiště pláště 
střech, se k hnízdům dostávají větracími otvory umístěnými pod 
samým okrajem střechy. Tyto otvory však bývají při zateplování 
zaslepeny mřížkou nebo izolací, hnízdiště jsou tak nenávratně ztra-
cena a někdy dojde i k zazdění živých mláďat, která pomalu hynou 
hladem. ČIŽP, přivolaná v okamžiku započaté rekonstrukce, ome-
zí stavebníkům činnost na dobu potřebnou pro hnízdění rorýsů  
a doporučí, jak postupovat šetrně tak, aby hnízdiště nebylo fyzic-
ky zničeno. V případě, že stavebník hnízdiště zničil či kvůli rekon-
strukční činnosti ptáci uhynuli, ČIŽP uloží pokutu, protože rorýs je 
podle zákona druhem ohroženým požívajícím zákonné ochrany. 
Výše uložené pokuty může dosahovat v případě právnických osob 
až 2 000 000 korun. Ještě před začátkem rekonstrukce potřebu-
jete mít v ruce výjimku z ochranných podmínek rorýse. Tu získáte 
na základě vaší žádosti na příslušném odboru ochrany životního 
prostředí krajského úřadu, v Praze na Magistrátu hl.m.Prahy (www.
statnisprava.cz). Držením výjimky a dodržováním jejích podmínek 
se vyhnete riziku postihu ze strany ČIŽP. Prioritou při zateplení 
domů je ponechání volných vletových otvorů.
Jak rorýse poznáte? Je to drobnější tmavý pták, pro jehož siluetu 
jsou typická srpovitá křídla a lehce vidličkovitě vykrojený ocas. Pro-
hání se v hejnech  rychlým letem mezi domy a hlasitým veselým 
„krí“ zpestřuje pozdní letní odpoledne. Největší pravděpodobnost, 
že ptáky uvidíte zaletovat do hnízd, je brzy po ránu a krátce před 
setměním. Prakticky veškerý čas tráví ve vzduchu, kde se živí, páří 
ba dokonce i spí. Za chladnějších dnů upadá do stavů strnulosti  
a vyletuje opět až s dalším teplým počasím. Každoročně odlétá 
přezimovat do jižní Afriky. Žije v párech a vrací se vždy na stejné 
hnízdo, které je proto potřeba chránit. Na fasádě po něm nezbývají 
pobytové stopy. Nepřenáší žádnou známou nemoc ani parazity na 
člověka. Mláďata na hnízdě jsou velmi tichá.

Zpracovala: ČIŽP
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BRIELLE

40. výročí Sportovního týdne ve Vierpolders 
Ve Vierpolders pořádají již 40 let každoroč-
ně úspěšnou akci Sportovní týden. Začát-
kem června se celá vesnice naplnila vlajkami 
a sportovní týden mohl začít. Slavnostně jej 
zahájili starosta Vierpolders a jeho nejstarší 
obyvatelka, následoval velký trh, poté pěší 
turistika, volejbal, cyklistika, běh pro dámy 
na podpatcích, kolečkové bruslení a ještě 
mnohem více... 

Místní autobus řídí dobrovolníci
Místní autobus Voorne oslavil loni už 25 let 
existence. Spojuje dvě malé vesnice z okolí 
Briele – Vierpolders a Tinte. Tento autobus 
začal jezdit v dobách, kdy nebylo dost peněz 
na komerční autobusovou dopravu v těch-
to místech. Řidiči jsou všichni dobrovolníci  
a vozí místní obyvatele rádi do města Briele 
nebo k ostatním spojům. 

Kees Haanstra a Jiřina Ramaekersová

SPIŠSKÁ NOVÁ VES
Slovenští studenti na zkušené na Vysočině
Ve druhé polovině května pobývala v Hav-
líčkově Brodě skupina studentů Strednej 
priemyselnej školy ze Spišské Nové Vsi, kte-
ří ve spolupráci se svými kolegy z brodské 
stavební školy získávají zkušenosti jak v teo-
retické, tak praktické oblasti.
Dva dny na stavbách v Brodě a dva dny  
v učebnách Střední průmyslové školy sta-
vební ak. Stanislava Bechyně stráví v tomto 
týdnu třináct studentů ze Spišské Nové Vsi.
„Naši studenti, kteří dosahují úspěchy  

há sprava), ktorá prevzala Ďakovný list za 
propagáciu SČK v regionálnej tlači. Spolu  
s riaditeľkou ÚzS SČ Kvetoslavou Mania-
kovou a prezidentom Českého Červeného 
kríža Marekom Juklom ich pri tejto príletos-
ti spolu s ďalšími ocenenými prijal aj prezi-
dent Slovenskej republiky Ivan Gašparovič. 

-kk-

v nejrůznějších soutěžích, školí své mladší 
kolegy v projektování na počítači v progra-
mu ArchiCad. 
Dva dny pak se stejně starými studenty  
z prvních a druhých ročníků pracovali v úte-
rý a ve středu slovenští studenti na stavbách 
v Havlíčkově Brodě, kde vykonáváme v sou-
časnosti týdenní praktickou výuku. V oblasti 
praxe spolupracujeme také s havlíčkobrod-
skou radnicí, která nám vychází vstříc,“ při-
blížila Marcela Rumlová, zástupkyně ředite-
le havlíčkobrodské stavební školy.
Mladé stavaře ze Spišské Nové Vsi přijala 
také starostka Jana Fischerová a její kole-
gové z vedení města, studenti si prohlédli 
památky Brodu, zavítali do sportovního 
areálu v Kotlině a prohlédli si Měšťanský 
pivovar Havlíčkův Brod.

Na návštěvu slovenských studentů navázal 
v červnu týdenní pobyt pěti desítek stu-
dentů brodské školy, kteří se svými kolegy 
vytvářeli na Slovensku nejrůznější projekty. 
„Účastnili se projektu zaměřeného na dro-
govou problematiku, proběhl sportovní den 
a samozřejmě si studenti z Brodu prohléd-
li město a navštívili Slovenský ráj,“ dodala 
Marcela Rumlová.
V září pak odcestuje na východ skupina 
studentů čtvrtých ročníků na týdenní praxi  
a spolupráce mezi školami obou měst vyvr-
cholí letos na podzim návštěvou pedagogů 
ze Spišské Nové Vsi.

Milan Pilař

Pri príležitosti Svetového dňa Červeného 
kríža a Červeného polmesiaca sa v pon-
delok 5. mája konali celoslovenské oslavy  
v Bratislave, kde boli oceňovaní dlhoroční 
funkcionári, bezpríspevkoví darcovia krvi, 
dobrovoľníci Slovenského Červeného kríža, 
ale aj tí, ktorí neváhali nasadiť svoj život na 
záchranu života druhých. Nechýbali medzi 
nimi ani zástupcovia Územného spolku SČK 
v Spišskej Novej Vsi, členka Výkonnej rady 
ÚzS SČK a zároveň aj členka Najvyššej rady 
SČK Ing. Kvetoslava Kucharovičová (dru-

Spišské sportovní hry
Ve dnech 5. – 7. 6. 2008 se delegace složená  
z žáků, pedagogů i ředitelů základních škol  
z Havlíčkova Brodu zúčastnila 12. ročníku 
Spišských sportovních her. Součástí soutěží 
byl dětský pětiboj, vybíjená, malý spišský 
maratón, střelba ze vzduchovky, šachy, malá 
kopaná, volejbal a basketbal. Havlíčkobrodští 
žáci zabodovali v malém spišském maratónu, 
kde získali 2. místo Ondřej Lupač za chlapce  
a Monika Panáčková za děvčata, 1. místo 
vybojovala děvčata ve volejbalu základních 
škol a 2. místo patřilo chlapcům v utkáních 
basketbalu. 

„Naprosto nadšení jsme byli ze zahajovací-
ho ceremoniálu, všechna vystoupení dětí 
byla úžasná a bylo na co se dívat. Vše navíc 
umocnilo krásné slunečné počasí a meziná-
rodní účast dodala hrám reprezentativní ráz. 
Dětem se líbilo i vystoupení jedné ze sloven-
ských SuperStar, kulturní program byl oprav-
du bohatý“ pochvaloval si tým ze základní 
školy Konečná. 

Cesty se zúčastnilo i 5 pracovnic Mateřských 
škol města Havlíčkova Brodu a členka zastupi-
telstva Ivana Štrossová. Účelem návštěvy byla 
totiž nejen účast ve sportovních hrách dětí  
a mládeže, ale také navázaní další konkrétní 
spolupráce s mateřskými školami a se spiš-
skou knihovnou. 

-pat-
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Filip Černý:
Dostal jste ocenění zvané „novinářská křepelka“. Co to pro vás zna-
mená?
Je to cena pro nadějné novináře, ale mně připadá situace trošku bez-
nadějná pokaždé, když něco poodhalíme, upozorníme na to a nic se 
nestane. Samozřejmě naše pozice je taková, že nás lidé platí, abychom 
informace shromaždovali a zveřejňovali. To, jak s nimi někdo naloží je 
věcí úřadů. Nám pomáhá ocenění práce, abychom nepropadli bezna-
ději. Je to ocenění, že si někdo té práce všímá.
Jak jste se k takové práci dostal?
Dostával jsem se k ní nadvakrát, poprvé v r. 1999 mě přetáhli do 
redakce publicistiky, Fakta se tehdy jmenovala, byl jsem tam asi 3 roky  
a pak jsem se vrátil do zpravodajství. Ale tenkrát jsem byl dost mladý 
a začátečník a nebyly dostatečně dobré podmínky pro tu práci. Pak  
v r. 2005 jsem dělal vedoucího vydání Událostí – hlavní zpravodajské 
redakce – a přemluvil mě Marek Wollner a šéfredaktor Jiří Vondráček, 
abych „ten zadek“ zvednul a šel do terénu a začal točit. Dlouho jsem 
se rozmýšlel, ale nakonec jsem to udělal, protože jako novinář mám 
možnost si informace ověřit, dotknout se jich, a vím stoprocentně, 
že si můžu stát za tím, co vysílám, kdežto když řídíte tým 40 lidí, tak 
samozřejmě nejste schopen vždycky všechno ovlivnit. 
Proč děláte investigativní žurnalistiku?
V dnešní době, bohužel, je stále velice důležitá, protože je vysoká míra 
korupce ve společnosti. Já se na základě osobní zkušenosti domnívám, 
že ještě daleko vyšší, než ukazují statistiky a mění se to pouze pomalu. 
Z hlediska televize veřejné služby, která má přinášet informace je dost 
důležité, aby občané byli informováni o tom, co se děje ve společnosti. 
Dostávali informace od důvěryhodného zdroje, ověřené a podložené, 
což doufáme, že my máme. Na druhou stranu je také důležité, že je 
to motivace i pro řadu lidí pracujících na státních úřadech a v politice. 
Řada odpovědných lidí vnímá i prostřednictvím takových pořadů, co 
všechno by mělo být veřejné. Často si to ani úředníci neuvědomují, že 
všechna rozhodnutí samosprávy a státní správy jsou základním před-
pokladem toho, že státní správa bude průhledná a očištěná od korup-
ce, a bude sloužit ve prospěch občanů. Máme ohlasy od lidí, kteří sedí 
na důležitých místech, že je třeba upozorňovat, že na tyto informace 
máme nárok, a můžeme tak ukázat tu cestu – takhle to má být. Nikdy 
nevíte, kdo se na pořad kouká, nevíte, co rozhýbáte zveřejněním té 
které informace. Společný zájem všech lidí, politické reprezentace  
i úředníků státní správy, je společnost co nejvíce otevírat, zprůhledňo-
vat a zlepšovat ji ve prospěch občana.
Máte nějaký cíl?
Pro mě je cílem v Reportérech ČT vždy odvysílání té konkrétní repor-
táže na které pracuji, nemám teď žádné vyšší ambice. Já patřím  
k lidem, kteří trpí, když musí sledovat bezpráví, korupci, když je s peně-
zi daňového poplatníka zacházeno nehospodárně, to mě motivuje tu 
práci dělat dál a pořádně. Jiní lidé se rozhodnou jít do politiky a zkusit 
to ovlivnit tam. 

Světlana Pátková

Filip Černý
V Havlíčkově Brodě byly koncem května předány novinářské ceny Karla 
Havlíčka Borovského, které uděluje Nadace Český literární fond Pra-
ha. Kromě hlavní novinářské ceny jsou udělovány tzv. „křepelky“, oce-
nění pro mladé novináře do 33 let v symbolické výši 3 333 Kč. Jednu  
z těchto cen dotovalo také město Havlíčkův Brod a předala ji starostka 
Jana Fischerová spolu s členkou odborné poroty Martinou Riebauero-
vou reportérovi České televize Filipu Černému za společensky závažné 
investigativní reportáže v pořadu Reportéři ČT. Laudatio (chvalořeč) na 
oceněného napsal a četl Adam Komers, vedoucí regionální redakce ČT. 
Lépe bychom o Filipu Černém rozhodně nenapsali, proto část jeho řeči 
uvádíme. Za svou osobu pak poskytl Havlíčkobrodským listům rozho-
vor i Filip Černý.

Adam Komers: 
Filip Černý započal svou novinářskou kariéru někdy ve 13-ti letech, už 
tehdy v přihlášce na gymnázium vyjevil, že chce být novinářem. A novi-
nařinou se také začal živit už 3 roky před ukončením Fakulty sociálních 
věd. Začínal jako v té době každý televizní elév. Zkušenějším kolegům 
nosil kazety, vyhledával archivní záběry, ale taky občas psal. Nadace 
Partnerství tehdy ocenila jeho článek o neonacistických časopisech 
vycházejících v ČR. 
Televizní reportérské krůčky Filipa Černého byly zezačátku poněkud 
nesmělé. Jedním z prvních televizních šotů, kde se jeho tvář objevi-
la na obrazovce, byla reportáž z veletrhu hraček. Když mu tuhle práci 
tehdejší šéf domácího zpravodajství Ota Černý zadával, nesl to Filip 
trochu nelibě. Přestože už mu bylo dvaadvacet, vypadal pořád na těch 
13, kdy se rozhodl dělat žurnalistiku a někteří diváci si pak pletli seriózní 
zpravodajskou relaci se studiem Kamarád. 
U zpráv o hračkách, čápech a oslících ale nezůstalo dlouho. Už v roce 
1999 přešel Filip Černý do nově vznikající redakce aktuální publicistiky, 
kde pracoval pro pořady Tady a teď a Fakta. Po krátké době se ale do 
zpravodajství vrátil a sbíral další zkušenosti – to už jako editor hlavních 
zpravodajských relací. V roce 2004 dostal spolu s kolegy televizní cenu 
Elsa za Události-komentáře, tehdy nejlepší publicistický pořad roku.
Podle hesla ,,v nejlepším se má přestat“, pověsil Filip v roce 2004 
editování ve zpravodajství na hřebík a odešel zpátky do terénu jako 
reportér investigativního pořadu Reportéři ČT. Tím začala jeho proza-
tím poslední a do jisté míry nejzábavnější etapa žurnalistické kariéry.
Přednášky o novinářské korektnosti slýchává Filip Černý poměrně 
často. Čím víc se ve svých reportážích zaměřuje na jevy, se kterými 
představitelé naší politické scény sice usilovně (a to zejména před vol-
bami), leč pořád marně celá léta bojují, tím větší mají péči o Černého 
novinářskou korektnost. Z různých výroků či stížností by se mohlo zdát, 
že Filip Černý je spíš vyvrhelem veřejnoprávní žurnalistiky než sběrate-
lem novinářských ocenění. Na druhou stranu je ale poněkud zvláštní, 
že během deseti let práce pro Českou televizi, se veřejnoprávní insti-
tuce za žádný z jeho příspěvků nikdy nemusela omlouvat, neopravo-
val ve vysílání nikdy žádnou chybu, nečelil jediné žalobě. Naopak za 
svou práci dostává cenu za nejlepší investigativní reportáž roku 2007 
na festivalu dokumentárních filmů v Jihlavě a nyní v Havlíčkově Brodě 
„novinářskou křepelku“.

O kom byste se rádi dozvěděli více? 
Pište, telefonujte, rádi zprostředkujeme rozhovor s osobností našeho regionu, 
kterou chcete poznat blíže. Městské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 
57, 580 61 Havlíčkův Brod, hblisty@muhb.cz, 569 497 357, 606 687 071
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci 
červnu 2008
(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)
07. 06. 2008 
Jaroslav Knápek, Praha 
Lenka Bílá, Horní Heřmanice
Pavel Hájek, HB 
Hana Kalinová, Květnov
Jaromír Petr, Úsobí 
Marie Pokorná, Štoky
Michal Budinský, HB 
Lucie Koutková, HB
Yuji Takano, Japonsko  
Uuganbayar Khurelbaatar, Mon-
golsko
Petr Sedlák, Veselý Žďár 
Vladimíra Satrapová, HB
Ladislav Sobotka, HB 
Monika Šotolárová, Herlify
Karel Kratochvíl, Nový Studenec 
Hana Křoupalová, Nový Studenec
Petr Bárta, Věž 
Lenka Čechová, Skála
Pavel Dvořáček, Štoky  
Martina Váchová, HB
Petr Langpaul, Knyk 
Ivana Procházková, Ruda
14. 06. 2008 
Radek Ulrich, HB 
Romana Milichovská, Babice
Radek Pustina , Šlapanov 
Kristýna Pospíchalová, Šlapanov
Zbyněk Rosický, Smilov 
Helena Zástěrová, Šlapanov
Karol Záň, Slovensko  
Marta Dzurková, HB
Ladislav Bárta, Leština u Sv. 
Jelena Vladimirovna Rusaková, 
Bělorusko
Jiří Kolář, Lučice 
Martina Kynclová, Lučice
Miroslav Kudela 
Soňa Bořilová 
oba Kamenice nad Lipou
Zbyněk Blažek, Jilem 
Petra Bezoušková, Kámen
Juho Tapio Manninen, Finsko  
Zuzana Mendlová, HB
21. 06. 2008 
Jaromír Polák, HB 
Naděžda Votroubková, Týniště n. O.

Tajenka tohoto čísla: Přejeme broďákům… (dokončení v tajence).

Zelená linka  
Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně 
hlásit závady týkající se údržby 

města (osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, veřejné 

zeleně) i veškeré připomínky  
k práci Technických služeb  

(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra:  
každou středu v 18.30 h.  

Reprízy: 
denně v 10.45, 18.30 a 21.45 h.
K dispozici na CD v Krajské 

knihovně Vysočiny.

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na 

Městském informačním 
centru a recepci  

Městského úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 6/2008: „Lepší je jed pravdy nežli med křivdy“
Správnou odpověď ze 68 došlých vylosoval místostarosta Libor Honzárek.
Výhercem ceny je: Věra Pojmanová.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na 
podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. 
Pro vylosovaného luštitele je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou:týdenní pobyt se snídaní pro dvě osoby  
v penzionu Setuza, nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko (www.penzionysetuza.euroregion.cz).
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Služby a nabídky
Služby stomatologů  
12.–13. 7. MUDr. Pullman, Maleč 
Maleč 100, tel. 569 692 123 
19.–20. 7. MUDr. Ander, Chotěboř 
Náměstí T. G. M. 326, tel. 569 623 980 
26.–27. 7. MUDr. Vašíčková, H. B. 
Šubrtova 2127, tel. 569 421 329 
2.–3. 8. MUDr. Saidlová, Chotěboř 
Tyršova 579, tel. 739 286 730 
9.–10. 8. MUDr. Šovan, Ledeč n. S. 
Husovo nám. 12, tel. 569 721 809 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách 
a nedělích od 1. 1. 2008 v době od 9 do 12 h. 
Změna vyhrazena.
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky 569 472 117 
děti: přízemí budovy interny 569 472 499 
Pracovní dny  17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí 
  8–21 děti a dorost
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký 731 533 348 i pohotovost

Nabídka útulku Mírovka
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Fena–kříženec, stáří asi 3 roky. Je hodná, 
temperamentní. Pes–kříženec. Je vhodný ke 
starším lidem. Psi–kříženci, hodní, mazliví, 
vhodní ke starším lidem. Jsou kamarádské 
povahy. Pes–kříženec. Stáří asi 2 roky. Je 
hodný, mazlivý. Pes–kříženec. Je hodný, klidný, 
stáří asi 8 let. Pes–kříženec. Stáří asi 8 let. Je 
hodný, milý, klidný. 

Sociální služby 
telefon 569 433 757, fax 569 433 796 
e-mail ssmhb@ssmhb.cz 
Jednorázové akce 
Domov pro seniory, Reynkova 3643 
9. 7. Grilování před Domovem, 14 h.  
16. 7. Narozeninový klub–hraje hudba Perknov, 13.30 h.  
23. 7. Trampské písničky pro naše babičky, 13.30 h.  
30. 7. Hrajeme Pétangue před Domovem, 9 h.  
6. 8. Smrt krásných srnců–filmový klub, 9.30 h.  
DPS, Na Výšině 3241 
8. 7. Posezení s obyvateli, 13 h.  
21. 7. Nákupy v Lidlu a Hypernově, 8–10 h. 
Denní stacionář, Reynkova 3879 
10. 7. Sledování přírodopisného filmu, 9.30 h.  
17. 7. Trénování paměti, 9.30 h.  
24. 7. Grilování v atriu, 13 h. 
31. 7. Batikování, 9.30 h.
Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, Ladislav 
Novák, vikář. e–mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie 
Pondělí,Čtvrtek,Pátek 18 h. , Středa 8 h. , Sobota 8 h. 
(jen první sobota v měsíci), 18 h., Neděle 8, 9.30 a 18 h.  
Kostel sv. Vojtěcha Úterý 18 h.  
DD Na Výšině Sobota 16 h.  
DD Břevnice Středa dle dohody s farářem
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576, 
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, Sobota 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Úterý 18 h. 
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm 739 
244 611 e-mail: horni-krupa@evangnet.cz,  
http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Neděle 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: středa 16 h. Dorost: 
středa 17.45 h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: 
čtvrtek 15.30 h. Mládež: pátek 20 h. (dle dohody)
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 
Bohoslužby: Neděle 9.30 h. Biblická hodina: Středa 
18 h. Dorost: Pátek 16.30 h. Mládež: Sobota 17 h. 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro věřejnost: úterý a čtvrtek 14.30–17 h.
středa 9–12 h. Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., 
Penzion Út 14.30 h., DD Reynkova 10. 6. 16 h., Mod-
litba: Čt 8.40 h. Kolumbárium je otevřené ve středu, 
v pátek, v sobotu a v neděli květen až srpen 8–19 h.

Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h. tel. 569 
426 657, 775 151 495, www. fokusvysocina.cz 
Nový e-mail: komunitni.tym.hb@fokusvysocina.cz 
Pondělí hipoterapie Úterý vaření Čtvrtek angličtina
Kluby Parkinson a CMP 
se scházejí každý pátek od 8.45 h. v tělocvičně 
Průmyslové školy stavební v Havl. Brodě a každou 
3. středu v měsíci od 14 h. v klubovně Městského 
úřadu v Havl. Brodě, V Rámech, MUDr. Čapková

Vycházky s KČT 
12. 7. – Přes Temník 
Odjezd vlakem v 8.13 h. do Slavníče. Trasa cca 16 km.  
Vedou: Peterhansovi 
16. 7. – Autobusový zájezd do Jemniště–Votice 
Odjezd od Energetiky na Humpolecké ul. (za benzin-
kou) v 7 h. Cena zájezdu 140 Kč. Zájezd je obsazen, 
náhradníci se mohou hlásit u Věry Trtíkové a Míly 
Špačkové. Trasy 4 km + 5 km. Vede: Věra Lamberská 
19. 7. – Přes Vrbku okolo sv. Jana 
Odjezd vlakem v 7.48 h. do Chřenovic–Podhradí. Trasa 
cca 16 km. Vedou: Brodinovi 
23. 7. – Autobusový zájezd do Želivi–přehrady 
Odjezd od Energetiky na Humpolecké ul. (za ben-
zinkou) v 7 h. Cena zájezdu 60 Kč. Zájezd je obsazen, 
náhradníci se mohou hlásit u Věry Trtíkové a Míly 
Špačkové. Trasy cca 15 km, zkrácená 10 km. Vede: Jar. 
Kohoutová 
26. 7. – Z Křižanova 
Odjezd vlakem v 6. 54 h. do Křižanova. Trasa cca 14 
km. Vede: K. Koutný 
30. 7. – Melechov 
Odjezd autobusem v 6. 23 h., z Humpolecké ul u 
Energetiky do Horní Paseky. Trasa cca 15 km. Vede: V. 
Rittenauerová 
2. 8. – 14. Léto v Železných horách 
Trasy:7, 15, 25, 35, 50 km. Cyklo: 20, 40, 80 km. Start: 
6.–9. h. v hospodě U Štefana, v Sobíňově. Kontakt: Jar. 
Jonák, Sopoty 206, 582 62 Sobíňov, tf. mobilu: 607 
785 470. Odjezd vlakem z Havlíčkova Brodu v 6.48 h. 
a 10.12 h.  
4. 8. – Informační schůzka pro účastníky pobytové-
ho zájezdu do Plané u Mariánských Lázní se koná v 
restauraci ve Sportovní hale TJ Jiskra na Ledečské ulici 
(za hřbitovem) v 16 h. Kdo má nový občanský průkaz, 
vezměte s sebou! 
6. 8. – Na Čertův stolek a k Mikešovi 
Odjezd vlakem v 10. 12 h. do Chotěboře. Trasa cca 12 
km. Vede:Slávka Břízová 

9.–16. 8. – Autobusový pobytový zájezd do Plané u 
Mar. Lázní 
Ubytování: Domov mládeže SOU Planá, Bezdružická 
728, 348 15 Planá, tel. 605 252 132. 
Turistika pro mírně pokročilé (věkem) 
8. 7. – Zlatá zátoka 
Odjezd vlakem v 6. 49 h. do Ledče–Podhradí. Trasa 
cca 8 km, lze zkrátit. Vede:V. Rittenauerová 
15. 7. – Z Olešné přes Veselou 
Odjezd autobusem (Havl. Brod–Čáslav) v 9. 32 zast. na 
Pražské do Olešné–zastávka. Odjezd z dopr. terminálu 
v 9. 25 h. Trasa cca 7 km. Vede: J. Beránek 
22. 7. – Z Bílku do Ždírce 
Odjezd vlakem v 6. 48 h. do Bílku. Trasa cca 8 km. 
Vedou: Z. Bergerová, Mar. Špačková 
29. 7. – Přes Kvízy 
Odjezd vlakem v 8.05 h. do Kamenné. Trasa cca 6 km. 
Vedou: Brodinovi 
5. 8. – Na Žlutou skálu 
Odjezd vlakem v 9.46 h. do Sázavy u Žďáru. Trasa cca 
7 km. Vede: V. Grodlová

Vycházky za úsměvem  
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy na bývalém 
autobus. nádr. v H. Brodě. Vedou: Hreha, Hrala, Rásl

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Od 10. dubna zahajujeme pravidelné cyklookruhy 
z Havl. Brodu. Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ost-
rov u rozcestníku cyklotras. Vedou: Rasocha, Rek, Diviš

Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 248, 
e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, www. 
ddm. hbnet.cz 
Zájmové kroužky: DDM připravuje více než 50 
zájmových kroužků pro děti na školní rok 2008/9 
a zároveň hledá ext. ved. pro kroužky: hra na 
sopránovou flétnu, rekreační florbal pro starší žáky, 
šachy, míčové hry pro 1.–4. třídu, základy práce na 
počítači, keramika,malování, kreslení. Info na tel. 
569 427 874.

Občanská poradna Havlíčkův Brod 
B. Němcové 188, 580 01 Havlíčkův Brod 
pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.30 h. 
středa 8.00–12.00 a 13.00–17.30 h. 
úterý a čtvrtek 9.00–11.00 a 12.00–14.00 h. 
(pouze pro objednané)

D.A.S. pojišťovna právní ochrany, a.s. 
Info 800 105 510 
Na obranu proti pronajímateli, vymáhání nevypla-
cené mzdy, ochranu proti neoprávněné exekuci, 
ochranu před obtěžováním sousedů, atd.

Změna v konání sbírek šatstva
Prosíme, přečtěte si všechny informace v násle-

dujících řádcích, nikoliv pouze termín sbírky!
Oblastní charita Havlíčkův Brod pořádá každoročně šest 

sbírek šatstva – tři na jaře a tři na podzim. Organizace 
těchto sbírek je stále více náročná. Šatstva přibývá, 

máme špatné skladové a následně i odvozové podmínky. 
Problémem je i personální zajištění sbírky. Přestože jsme 
se snažili sehnat dobrovolníky, nepřihlásil se nám na tuto 
výpomoc nikdo. Velké potíže působí zejména ti lidé, kteří 
nerespektují pravidla sbírky a vozí šatstvo mimo stanove-
né termíny nebo v neodpovídajících obalech. Proto jsme 
se rozhodli pro změnu, abychom sbírky nemuseli z výše 

uvedených důvodů zrušit úplně.
 Kvůli sběru šatstva přímo do přistaveného vagónu se 

sbírky nebudou konat pravidelně první pondělí v měsíci, 
jako tomu bylo dosud. O termínech budeme vždy včas 

informovat. Nejbližší další sbírka se pravděpodobně 
uskuteční až po letních prázdninách.

Pevně doufáme, že veřejnost nebude nechávat šatstvo 
u nádraží mimo hodiny sbírky, jako tomu nyní je u KD 

Ostrov. Kdo sbírku nestihne, musí si počkat na další nebo 
šatstvo odvézt do Technických služeb. Chceme také 

upozornit na to, že není naší povinností přijmout šatstvo, 
které nemá obal nebo které je již poškozeno, např. dlou-

hým skladováním v nevhodných podmínkách. 
Oblastní charita Havlíčkův Brod
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Kultura

VŠEM ORGANIZÁTORŮM
Havlíčkobrodské listy mají uzávěrku 22. dne  
v měsíci a vycházejí kolem 10. dne příštího 
měsíce. Posílejte termíny svých akcí za období 
od 10. dne v měsíci do 10. dne příštího měsíce 
na adresu hblisty@muhb.cz. Děkujeme.

Parním vlakem na oslavy Pernštejnského panství 
5. a 6. 7. – oslavy v Nedvědici, Doubravníku a na 
hradě Pernštejně. Bohatý kulturní program. Parní 
vlaky, zastavení v HB – otáčení lokomotivy na točně 
v 8.27–9.07 a  19.05–19.30. Jízdní řády parních vlaků: 
9.48 Brno hl. n. (17.40), 10.03 Brno-Královo Pole 
(17.28), 10.17 Kuřim (17.18), 10.41 Tišnov (17.00), 11.00 
Doubravník (16.40) 11.06 Nedvědice (16.34)

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, 
www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
Prázdninová otevírací doba 30. 
6.–31. 8. Po–Pá 9–17 h. 
Středy: oddělení pro dospělé čte-
náře a studovna  9–19 h., dětské a 
hudební oddělení  9–18 h., oddě-
lení pro handicapované každý den 
9–16 h. V sobotu po dobu letních 
prázdnin budou všechna oddělení 
knihovny uzavřena. V týdnu od 14. 
7. do 20. 7. z technických důvodu 
uzavřeno dětské oddělení!
Oddělení pro děti a mládež: 
1. 7.–31. 8. Letní barevné testování 
pro holky a pro kluky
Oddělení pro dospělé: 
1. 6.–31. 8. Čtenáři na dovolené 
druhý ročník fotografické dovo-
lenkové soutěže. Kontaktní osoba: 
p. Lacinová, tel. 569 400 485, 
lacinova@kkvysociny.cz 
21.–25. 7. Letní škola knihy  
penzion Šejdorfský mlýn v Okrouh-
ličce již druhý ročník Letní školy 
knihy. Více informací v KKV (Hana 
Lacinová, tel. 569 400 485, lacino-
va@kkvysociny.cz). Přihlášku nalez-
nete na http://www.kkvysociny.cz/
modul_akce/letniskola_08.aspx. 
Kontakt: KKV Havlíčkův Brod, tel. 
569 400 499, fax: 569 400 490, 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, 
www.kkvysociny.cz

Galerie výtvarného 
umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@
hbnet.cz, krausova@galeriehb.cz, 
www.galeriehb.cz 
4. 7.–17. 8. Stopy paměti: Josef KLI-
MEŠ – sochy, Vladimír SUCHÁNEK 
– litografie 
8.–24. 7.  Núbie v dobách faraónů 
společná výstava s Muzeem 
Vysočiny (ze sbírek Náprstkova 
muzea v Praze a Městského muzea 
v Moravské Třebové) ve spolupráci 
se Společností přátel Afriky – Spol-
kem přátel Súdánu 
29.–31. 7. Textilní dílna 
výtvarná dílna zaměřená na různé  textilní techniky, 
které si může vyzkoušet i začátečník 
12.–15. 8. Galerijní plenér 
výtvarný kurz 
26. a 29. 8. Letní výtvarná dílna 
výtvarný kurz pro děti  
(dílna a kurzy nutná rezervace míst na e-mail: krauso-
va@galeriehb.cz či tel. 569 427 035)

Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h. 
1. 7. – 30. 7. Fotografie z cest po Anglii

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz 
e-mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz 
Výstavy – Havlíčkův dům:  
8. 7.–24. 9. Núbie v dobách farónů 
výstava ze sbírek Náprstkova muzea v Praze Městské-

ho muzea v Moravské Třebové. Výstava bude insta-
lována v Havlíčkově domě, ale z pohřební komory 
budou návštěvníci vycházet do Galerie. Výzdoba pod-
zemí, která zahrnuje malby, nápisy, různé keramické 
a kamenné artefakty, ale i repliky zvířecích mumií, je 
dílem studentů havlíčkobrodského gymnázia, Střední 
uměleckoprůmyslové školy ve Světlé nad Sázavou 
a žáků Základní umělecké školy v Havlíčkově Brodě.
souběžná výstava: Hrobka krále Tutanchamona byla 
zapůjčena z archivu Griffithova ústavu Oxfordské 
univerzity.

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino-divadlo 569 426 666 
e-mail: kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
7.–11. 7. Spielen Und Lernen – Play And Learn 
kulturní dům Ostrov H. Brod, týdenní kurz pro děti, 
kde si procvičí cizí jazyk při zábavě a tvořivých hrách,  
pořádá Sdružení Divadlo ve spolupráci s KD Ostrov 
a za podpory Města Havlíčkův Brod, více informací 
najdete na www.adivadlo.cz

Program kina Ostrov 
10.–13. 7. 20 h. – FRANTIŠEK JE DĚVKAŘ (kom. ČR) 
14.–16. 7. 20 h. – SUPERHRDINA (akční/kom. USA) 
17. –19. 7. 20 h. – SEX VE MĚSTĚ (kom. /roman. USA) 
21. 7.–3. 8. – D O V O L E N Á 
4.–6. 8. 20 h. – STALO SE (thriller USA) 
7.–13. 8. 20 h. – BATHORY (thriller SK/ČR/HUN/VB)

Čechovka – Klub Kasárna 
Eva Vařejčková, tel. 724 764 875, e-mail: eva.varejcko-

va@cechovka.cz, www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek na jednotlivé akce: 
CK B TRAVEL, Dolní ul. H. B. 
23. 8. ROŠTEJN JAZZ – festival

METRO CLUB  
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu DISCO, 
PARTY, SHOW, 
11. 7. Czech & Rock & Dance 
12. 7. Bavorák párty 
18. 7. Československá párty 

19. 7. SnowPárty 
25. 7. David Disco Zelená párty 
26. 7. Pěnová párty

Veřejné koupaliště 
Po–Pá 10–19 h. – So–Ne 9–19 h. 
aktuální informace o otevíracích 
dobách na tel. 569 424 545 nebo 
na www.kotlina.cz. 

Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 545, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 
569 424 545, fitnes, aerobic, 
solarium, masáže 569 424 646, 
squash, salonek 569 424 656, zim-
ní stadion 569 422 512. Odstávka 
krytého plaveckého bazénu od 
27. 6. do 11. 8. 2008

Lezecká stěna 
ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezec-
ké stěny Michal Husár, tel. 569 432 
015, 603 807 909 
Během letních prázdnin a až do 
konce září bude lezecká stěna pro 
veřejnost uzavřena. V případě 
zájmu o využití lezecké stěny v 
sobotu a neděli je nutné zavolat v 
pátek do 12 h.

Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 
9–11.30 h. a Po 14–16 h. a dále dle 
dohody, tel. 603 592 333, e-mail: 
kmslunicko@seznam.cz, www.
kmslunicko.ic.cz 
Mateřské centrum  
ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 
068, 569 428 438, e-mail: 
zvonecek@charitahb.cz, www.
charitahb.cz, Otevřeno Po–Čt 
8.30–11.30 h. 
16. 7. Děti předčasně narozené 
a děti s postižením přednáška, 
Novotná Lenka + Mgr. Salaquar-
dová Irena

Dům dětí a mládeže  
U Aleje 

Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 248, 
e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, web: 
www.ddm.hbnet.cz 
Léto 2008 s DDM – Chorvatsko. 10-denní pobyt u 
moře v Chorvatsku (CK Adrialand) místo: Vodice, hotel 
Angeli ***, 15.–24. 8., polopenze, kontakt: p. Cempír-
ková, tel. 569 427 874. 
Seznam a termíny letních dětských táborů pořáda-
ných DDM U Aleje najdete na www.ddm.hbnet. cz 
nebo na www.muhb.cz v sekci Informační centrum.cz

Změny programů vyhrazeny.


